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Milí čtenáři,

 začalo léto. Před námi jsou dva mě-
síce prázdnin. Nastává čas dlouhých 
a  slunečných dní, teplých večerů, neza-
pomenutelných zážitků a  prázdninových 
dobrodružství. Nevím jak Vy, ale já kaž-
dý začátek prázdnin prožívám s  nostalgií 
a  tak trochu těm, kteří prázdniny mohou 
po zásluze naplno prožívat, závidím. Závi-
dím jim pocit, že něco končí a něco začíná, že si najednou přijdou tak strašně volní, svobodní a nezá-
vislí. K tomu mi v hlavě zní všechny ty písničky od Mňágy a Žďorp, které jsme si pouštěli o polední 
přestávce v parku, a říkám si, že bych vyměnila celou svoji dovolenou za dva dny opravdových prázd-
nin.

 Takových těch prázdnin, kdy jste s  partou dlouho venku, kdy v  rychlosti mezi dveřmi mámě 
vytrhnete rohlík s máslem a běžíte si sednout na schody. Povídáte si dlouho o věcech, které jsou tak 
důležité, i když vlastně vůbec důležité nejsou. Takových těch prázdnin, kdy sedíte s babičkou u stolu, 
díváte se na očekávaný díl nekonečného seriálu a čekáte na letní bouřku. Takových těch prázdnin, kdy 
všechny problémy i radosti jsou opravdové, i když teď nad nimi mávnete rukou. Kdy jste nic nemuseli, 
i když podle příkazů rodičů jste museli úplně všechno. Kdy vás nepálila spálená ramena, natož dobré 
bydlo. Zažít takové dva dny a potkat všechny známé a kamarády, se kterými Vám bylo hezky, i když 
Vám je rodiče zakazovali, protože měli dlouhé vlasy a roztrhané džíny.

 Možná se Vám na začátku prázdnin honí hlavou něco úplně jiného. Jestli mají děti sbaleno na 
tábor, jestli Vám letos vyjde počasí na dovolenou, jestli přežijete dva měsíce bez školky a družiny…
Důležité ale je naučit se čas od času zastavit a připomenout si opět ten čas, kdy jste se jako dítě na něco 
těšili, kdy jste se z něčeho doopravdy radovali a snili o něčem velkém. A připomenout si, že právě ty 
nejobyčejnější věci se často stávají těmi nezapomenutelnými. Za velkými zážitky totiž nemusíme dale-
ko, někdy je máme přímo „u nosu“.

 A proto Vám všem přeji krásné a slunečné léto, na které budete ještě dlouho vzpomínat Vy i Vaše 
děti.

Za redakční radu Radka Makarová

SLOVO ÚVODEM

Vážení občané,
 na obecním úřadě jsou k zakoupení propagační materiály obce – retroreflexní pásky se znakem obce 
za cenu 15 Kč/ks, pamětní medaile vydaná u příležitosti oslav 500. výročí první písemné zmínky o obci Tě-
chonín a u příležitosti oslav 450. výročí první písemné zmínky o obci Celné za cenu 95 Kč/ks s krabičkou 
a 65 Kč/ks bez krabičky, dále odznáčky s logem obce a nápisem Celné za cenu 20 Kč/ks a pohlednice s vyob-
razením jednotlivých částí Těchonína a historických pohledů za cenu 5 Kč/ks. Stále jsou k mání i almanachy 
Těchonín za cenu 50 Kč/ks a přijímáme závazné objednávky k almanachům Celné. Cena bude stanovena 
následně po dotisku, kdy předpokládáme, že by se mohla pohybovat kolem částky 100 Kč/ks.

Josef Sedláček
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Vážení spoluobčané,

 na tomto místě se obvykle dočtete, jak probíhají jednotlivé akce, zejmé-
na stavební a společenské. Periodicky informuji o stavu akcí na jednotlivých 
zasedáních zastupitelstva obce a ti z Vás, kteří tato zasedání navštíví, získají 
obsažné informace a Vy se tyto informace zpětně můžete dočíst v každém 
z vydání TL. Stejně tomu je i v případě tohoto vydání. Proto se zde nebudu 
dlouze rozepisovat a  bilancovat nad jednotlivými akcemi, snad jen krátce. 
Před pár dny jsme převzali bezvadně dokončenou další etapu zateplování by-
tových domů – tedy domů č. p. 110 a 166 Těchonín. Nyní smluvní společnost, 
stejně jako v případě předchozí etapy (zateplování domů č. p. 171 a 172 Tě-
chonín), připravuje podklady pro podání žádosti o proplacení dotací. Stále pokračují akce „chodník“ 
a stavební činnost na hospodářské části bytového domu č. p. 166. Jednotlivé stavební akce probíhají dle 
plánu a bez větších zádrhelů. Předpokládáme, že dojde k jejich dokončení dle plánu.

 V minulém vydání TL jsem Vás informoval o č. p. 177 Těchonín – bývalá vojenská ubytovna 
nebo Vám snad bližší označení Svobodárna. V současné době mám vyhotovenou architektonickou – 
projektovou studii, která vyobrazuje, jak by případně mohla budova po revitalizaci vypadat. K tomu 
je sice daleko, ale projektové studie slouží zejména k tomu, abychom si vytvořili obrázek o tom, zda 
a za jakých podmínek lze z takové budovy provést, tak jako v našem případě, Komunitní dům pro se-
niory… Dalším ukazatelem takové studie je i předběžný propočet ceny realizace. Nyní máme v rukou 
dokument, který použijeme v další diskuzi se zástupci Ministerstva obrany na téma možnosti nabytí 
č. p. 177 Těchonín do majetku obce Těchonín.

 Chtěl bych poděkovat za organizaci veškerých společenských akcí, které proběhly: Pálení čaro-
dějnic, Jarní koncert v celenské kapli, Kladení věnců, Pouť na Celném, Noc kostelů v těchonínském 
kostele, výstavu dobových hraček v prostorách hostince U Mostu a v neposlední řadě pochod Toulání 
kolem Orlice. Doufám, že jsem na žádnou akci nezapomněl, to bych velmi nerad. Každopádně i na 
čtvrtletním výčtu akcí je vidět, že naše vesnička žije a lidí, kteří tu chtějí udělat zábavu pro ostatní, 
neubývá. Děkuji Vám.

 Také bych Vás chtěl pozvat na akce, které nás čekají: Memoriál Josefa Sedláčka st. – závod pro 
laickou veřejnost, Memoriál Jiřího Leichta – závod horských kol pro laickou i „profi“ veřejnost (zde 
je příslib pouťových atrakcí). Proběhne i pouť v kostele sv. Markéty v Těchoníně a konec léta ozdobí 
Loučení s prázdninami u hasičárny v Těchoníně.

 Závěrem bych si Vám dovolil popřát krásný a pohodový čas dovolených, mnoho teplých letních 
večerů a sluncem prohřátých dnů, teplou vodu na koupaní a vodní radovánky a klidných chvil proži-
tých s rodinami a přáteli. Také bezbolestný návrat do pracovního a školního režimu. 

  Krásné léto všem!
 

Josef Sedláček, starosta obce

PÁR ŘÁDKŮ OD STAROSTY
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V celém znění je zápis a usnesení z jednání ZO k nahlédnutí na obecním úřadě a na www.techonin.cz. Na úřední 
desce je zápis a usnesení zveřejněno do týdne po konání ZO.
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přiděleny tyto číselné klíče:

Chládek J. Junek J. Kreuselová L. Leicht J. Nepustil A. Olšar M. Sedláček J. Šimek L. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,4,5,6,7,8,9,10 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,11.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí zprávu starosty p. Sedláčka.
Úkolem pro starostu p. Sedláčka z minulého ZO bylo prověření stavu pozemkových parcel 168/27 
a 168/28 Těchonín. Vlastník p. Franček potvrdil záměr výstavby rodinného domu, na pozemky 
navezený materiál je srovnán a sesedá před vlastní výstavbou.

• Bere na vědomí zprávu o zajištění očkování psů a koček.
Starosta p. Sedláček informoval o zajištění očkování, které provede MVDr. Eva Šimková z Cel-
ného dne 16. května 2019 na stanovišti před obecním úřadem (od 18:00 hod.) a na náměstíčku na 
Celném (od 18:45 hod).

• Bere na vědomí informace o zajištění úpravy obce.
Starosta p. Sedláček sdělil, že úprava obce, veřejných prostranství a hřbitovů bude prováděna stej-
ně jako minulý rok zaměstnancem obce a pracovníky na dohodu.
Na dotaz zastupitele p. Olšara, co se bude provádět s větvemi nahromaděnými na louce u pily na 
Celném, odpověděl zastupitel p. Junek, že větve jsou zde umístěny jen dočasně a v průběhu roku 
budou likvidovány. Dále uvedl, že úklid obecních cest po zimě bude prováděn průběžně podle 
počasí.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 2/2019.
Starosta p. Sedláček informoval o provedeném opatření č. 2/2019. Příjmy se zvýšily o 10.700 Kč 
obdržením dotace na výkon místní správy a o 5 tis. Kč z nájmu čistírny odpadních vod u bytovek. 
Náklady byly navýšeny o 5 tis. Kč za opravu omítek kaple na Celném, o 12 tis. Kč na tisk Těcho-
nínských listů, v bytovém hospodářství o práce na dohodu, o vyhotovení energetických štítků na 
budovy č. p. 110 a 166 ve výši 8 tis. Kč, o aktualizaci ceníku stavebních prací ve výši 4 tis. Kč, 
o nákup kancelářských potřeb na volby do EU ve výši 8 tis. Kč, o kredit pro zasílání SMS zpráv 
občanům ve výši 10 tis. Kč, o schválené cestovné starosty ve výši 36 tis. Kč a o platbu DPH 
ve výši 219 tis. Kč. Celkem došlo ke změně stavu peněžních prostředků na bankovních účtech 
o 286.300 Kč.

• Schvaluje účetní závěrku obce Těchonín za rok 2018 bez výhrad.
Hlasování: pro: 1,2,4,5,6,7,8,9,10 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,11.
Starosta p. Sedláček uvedl, že k 31. prosinci 2018 byla řádně sestavena účetní závěrka obce za rok 
2018. Dne 1. února 2019 bylo za obec podáno Přiznání k dani z příjmů právnických osob. Výsle-
dek hospodaření obce před zdaněním byl zisk ve výši 1.755.538 Kč.

Z OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA

JEDNÁNÍ DNE 17. 4. 2019
ověřovatelé zápisu: Chládek Jaroslav, Leicht Jan (náhradník 
Nepustil Aleš), zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 9/11

Omluveni: Všetička V., Mgr. Kreuselová L.

přítomno občanů/hostů: 3/0
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• Schvaluje závěrečný účet obce Těchonín za rok 2018 bez výhrad.
Hlasování: pro: 1,2,4,5,6,7,8,9,10 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,11.
Starosta p. Sedláček informoval o přezkoumání hospodaření obce za rok 2018, které provedl fi-
nanční odbor Pardubického kraje dne 25. ledna 2019. Nebyly shledány žádné chyby a nedostatky. 
Závěrečný účet byl vyvěšen na úřední desce a do 31. března 2019 k němu nikdo nevznesl námitky 
či dotazy.

• Schvaluje Smlouvu č. 1329/B1/2019 o poskytnutí finančních prostředků z rozpočtu Státního 
fondu dopravní infrastruktury na rok 2019 pro akci „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při 
silnici č. II/311 úseku centra obce Těchonín“ – ISPROFOND 5537510179.
Hlasování: pro: 1,2,4,5,6,7,8,9,10 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,11.
Starosta p. Sedláček dne 8. dubna 2019 urgoval na SFDI vyjádření, jaké prostředky SFDI obci na 
uvedenou akci uhradí. Z vyjádření vyplývá, že obec uhradí částku 5.274.752 Kč a SFDI uhradí 
částku 4.836.000 Kč. Uvedené částky se ještě mohou mírně změnit vlivem více nebo méněnákladů.

• Bere na vědomí výběr dodavatele akce: „Stavební úpravy bytu č. 3 v BD č. p. 178 Těchonín – 
koupelna“.
Dne 25. března byli osloveni 3 možní dodavatelé. Cenovou nabídku podal jediný oslovený doda-
vatel - Andrej Lukáč, stavební práce - zednictví, Těchonín č. p. 194. Dodavatel předložil nabídku 
s cenou 79.000 Kč s DPH. Součástí dodávky bude i zrcadlo se skříňkou a umyvadlo se skříňkou. 
S dodavatelem byla dne 8. dubna 2019 sepsána Smlouva o dílo.

• Schvaluje společnost ISOTEP,  s.  r.  o., Královehradecká 1089, 562 01 Ústí nad Orlicí. IČ 
25263498 s nabídkovou cenou 2 433 747, 91 Kč vč. DPH jako dodavatele akce „Stavební úpravy 
hospodářské části BD č. p. 166, Těchonín“.
Hlasování: pro: 1,2,4,5,6,7,8,9,10 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,11.
Starosta p. Sedláček uvedl, že v rámci akce bylo osloveno 11 společností z blízkého okolí. Ceno-
vé nabídky doručily pouze společnosti Bromach spol., s. r. o., Lanškroun -Žichlínské předměstí 
(nabídková cena 2.485.547 Kč včetně DPH) a ISOTEP, s. r. o., Ústí nad Orlicí (nabídková cenou 
2.433.748 Kč včetně DPH). Výběrová komise ve složení Daniel Krejsa, Jiří Junek a Josef Sedláček 
rozhodla o nabídce s nejnižší cenou a doporučuje společnost ISOTEP, s. r. o. Společnost již pro 
obec provádí zateplení BD č. p. 166 (Těchonín) a její výběr řeší i problém kolize několika doda-
vatelů na stavbě. Nabídnutá cena je vyšší než rozpočtovaná částka na tuto stavbu, rozpočet však 
obsahoval částku odhadnutou v cenách známých v roce 2018. Meziročně došlo k citelnému růstu 
cen stavebních prací a materiálů, celý objekt je nutno mimo plán vybavit bleskosvodem a je nutné 
vyměnit elektroinstalaci.
Zastupitel p. Vencl upozornil, že vysoutěžená cena je vyšší než rozpočtovaná částka. Starosta 
p. Sedláček vysvětlil, že rozpočtovaná cena byla odhadnuta bez vyhotoveného projektu a že mezi-
ročně došlo k růstu cen stavebních prací.

• Bere na vědomí zadání výměny výplní stavebních otvorů v č. p. 120 Těchonín.
Starosta p. Sedláček uvedl, že na základě průzkumu trhu byla pro výměnu vybrána společnost Do-
mett, s. r. o., která pro obec obdobné zakázky již prováděla. Nabídková cena činí 39.981 Kč včetně 
DPH a obsahuje 5 ks oken včetně parapetů a zednického zapravení. Osazení proběhne po dohodě 
s nájemníky objektu.

• Schvaluje přidělení bytu č. 2 v č. p. 110 Těchonín -Celné žadateli č. 1, který byl vybrán na zákla-
dě tajného hlasování.
Dne 28. března 2019 byl vyhlášen záměr pronájmu bytu s uzávěrkou příjmu žádostí v 12:00 hod. 
dne 17. dubna 2019. Byly doručeny 3 žádosti, tajným hlasováním byl vybrán žadatel č. 1 dle ozna-
čení na hlasovacích lístcích, bude s ním sepsána nájemní smlouva a byt mu bude předán k užívání.

• Schvaluje pronájem pozemku parc. č. 162 a parc. č. 163 vše v k. ú. Celné panu Vilému Koutovi.
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Hlasování: pro: 1,2,4,5,6,7,8,9,10 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,11.
Na vyvěšený záměr pronájmu pozemků o celkové rozloze 784 m2 podal nabídku jen p. Kout. Pro 
zájemce bude připravena nájemní smlouva a ta bude projednána na květnovém ZO.

• Schvaluje prodej vozidla zn. Peugeot RZ: 4E1 5865 z majetku obce Těchonín panu Oldřichu 
Černohousovi za částku 6.000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,4,5,6,7,8,9,10 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,11.
Starosta p. Sedláček informoval o řádném vyvěšení záměru prodeje vozidla. Obec obdržela jedi-
nou nabídku od p. Oldřicha Černohouse ve výši 6.000 Kč. Záměr prodeje stanovoval minimálně 
částku 5.000 Kč a prodej vozidla jako soubor náhradních dílů.

• Bere na vědomí zadání architektonické studie na č. p. 177 (Těchonín).
Starosta p. Sedláček uvedl, že obec vzhledem ke známé problematice č. p. 177 zadala vypraco-
vání architektonické studie. Bylo osloveno několik možných dodavatelů studie, někteří z kapa-
citních důvodů odmítli. Nabídky podaly společnosti BKN spol., s. r. o., Vysoké Mýto a Zefra-
projekt, s. r. o., Ústí nad Labem. Společnost Zefraprojekt, s. r. o. podala nejvýhodnější nabídku 
s částkou 59.290 Kč včetně DPH. Termín realizace byl stanoven do 31. 5. 2019.

• Bere na vědomí informace k akci: „Energetické úspory v bytových domech - Obec Těchonín – 
část 1“ pro bytové domy č. p. 171 a č. p. 172 Těchonín.
Starosta p. Sedláček informoval, že akce je ukončena, obec obdržela všechny podklady stavby 
a jsou zpracovávány podklady pro Ministerstvo pro místní rozvoj k proplacení dotace. Náklady 
realizace činí 4.365.568 Kč, předpokládaná výše dotace je 1.734.789 Kč.

• Bere na vědomí informace k akci: „Energetické úspory v bytových domech - Obec Těchonín – 
část 2“ pro bytové domy č. p. 110 a č. p. 166 Těchonín.
Starosta p. Sedláček sdělil, že na této akci jsou stavební práce v plném proudu. Dne 26. února 2019 
došlo k předání staveniště č. p. 110 (Těchonín), staveniště č. p. 166 (Těchonín) bylo předáno poz-
ději. Práce probíhají dle plánu. V č. p. 110 jsou vyměněna okna, vstupní dveře, došlo ke sjednocení 
rozvodů pro TV/SAT a internet, výměně zvonků a osvětlení vstupu domu. V č. p. 166 je provedeno 
z velké části zateplení, dojde k přemístění osvětlení vchodu, zvonků a sjednocení rozvodů TV.

• Bere na vědomí informace k akci: „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úse-
ku centra obce Těchonín“.
Starosta p. Sedláček informoval o zahájení prací na výstavbě chodníků, jsou osazovány obruby, 
uliční vpusti pro odvod deště, je uložena infrastruktura, jsou upřesněny pozice pro veřejné osvětle-
ní, započala pokládka zámkové dlažby. Stavba bude pokračovat směrem k viaduktu.

• Bere na vědomí vyčíslení předpokládané výše dotace na zajištění potravinové obslužnosti na 
rok 2019 za prodejnu č. 137 Těchonín – Konzum.
Starosta p. Sedláček informoval o doručení dopisu s kalkulací příspěvku obce Těchonín pro pro-
dejnu Konzum č. p. 137 (Těchonín) ve výši 77.023 Kč.

• Schvaluje návrh ke stávající smlouvě se společností KOS Jablonné nad Orlicí s akceptováním 
zdražení služeb o 0,80 Kč na 1 kg plastů svezených z nádob o objemu 1100 l a objemných kon-
tejnerů.
Hlasování: pro: 1,2,4,5,6,7,8,9,10 proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 3,11.
Starosta p. Sedláček informoval o zprávě společnosti KOS Jablonné n.O., ve které je zdůvodněno 
navýšení ceny svozu tříděných odpadů o 0,80 Kč/kg plastů z nádob 1100 l a objemných kontejne-
rů. Vztaženo k množství odpadu za rok 2018 představuje navýšení 5.440 Kč.

• Bere na vědomí informace o provedení osazení dopravního značení.
Starosta p. Sedláček uvedl, že po opakovaných urgencích SÚS Pardubického kraje - cestmistrovství 
Žamberk, bylo osazeno dopravní značení na „Motláku“ na křižovatce na obec Vlčkovice a mezi 
Těchonínem a Celným, kde byla nově osazena značka upozorňující na pohyb chodců. Zpoždění 
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osazení způsobila nepřízeň počasí a vytížení na počátku roku. Za 12 ks dopravních značek a 8 ks 
sloupků s patkami obec uhradí 23.861 Kč.

• Bere na vědomí zvýšený průjezd nákladních vozidel po místní komunikaci III. tř. č. 1c na trase 
Těchonín -Hluchov -Bouda a zpět.
Starosta p. Sedláček uvedl, že v rámci výstavby objektu při akci „Zvýšení atraktivity muzea ČS 
opevnění – Dělostřelecká tvrz Bouda“ bude v době od 1. dubna 2019 a maximálně do 31. prosin-
ce 2019 zvýšený provoz na komunikaci Hluchov - Bouda. Pro vozidla stavebních firem byla udě-
lena výjimka vozidlům do 6 t, po ukončení prací bude komunikace uvedena do původního stavu.

• Bere na vědomí dopis od p. Koskové k záměru revitalizace kinosálu.
• Bere na vědomí zprávu o zprovoznění hydrantové sítě požární vody.

Starosta p. Sedláček uvedl: v uplynulém měsíci byly časté odstávky dodávky pitné vody, které způ-
sobily poruchy vodovodního řadu, revize a opravy hydrantové sítě. Na opravy bylo rozpočtováno 
100.000 Kč jako spoluúčast obce při výměně a osazení dvou nadzemních hydrantů. Společnost 
Vak Jablonné n. O. ve své režii navíc dodala dva nadzemní hydranty a další servisní práce. Na 
pokyn starosty p. Sedláčka Vak zkontroloval i vybrané hydranty na Celném. Výsledky kontroly 
dovolily osazení nového hydrantu u obchodu na Celném v ceně 29.470 Kč. Došlo k překročení 
rozpočtu na uvedenou akci, cenou za to je funkční a rozšířená hydrantová síť.

• Bere na vědomí zprávu redakční rady Těchonínských listů.
Zprávu přednesl Aleš Nepustil. Úvodem poděkoval členům redakční rady, kteří v radě ukončili 
činnost, a seznámil zastupitele o aktuálním stavu prodejnosti a ohlasech občanů. Dále předložil 
žádost redakční rady TL o zvýšení příspěvku obce pro TL o 12.000 Kč. Důvod žádosti je nově 
celobarevné provedení TL a navýšení počtu výtisků.
Zastupitel p. Vencl poděkoval současné radě TL za poděkování a myslí si, že původně černobílé 
fotografie vs. barevné byly vždy vyvážené.
P. Nepustil uvedl, že náročnost práce rady TL s kombinováním barevnosti jednotlivých stran je 
mnohem větší a sazba je výrazně pracnější než u plnobarevného vydání. Ohlasy občanů jsou pře-
vážně pozitivní.
Zastupitel p. Vencl informoval, že předá veškerou dokumentaci k TL k založení na OÚ. Starší čísla 
budou na OÚ k prodeji za cenu 5 Kč/kus.
Starosta p. Sedláček připojil poděkování odcházejícím členům rady TL a je rád, že se vydávání TL 
podařilo zachovat a přislíbil TL podporu.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
p. Špinlerová, zastupitelka

• srdečně pozvala všechny občany na Jarní koncert hudebního seskupení ŠestTet, který se bude 
konat 27. dubna od 17:00 hod na náměstíčku na Celném.

p. Vencl, zastupitel
• informoval o úmyslu energetických společností o přemístění nadzemních rozvodů el. energie do 

země. Termín je předběžně stanoven na rok 2021, pravděpodobně pro obec nevzniknou žádné 
náklady.

p. Urban, občan
• se dotazoval, kdo je správcem propustků pod komunikací č II/311, kdo zodpovídá za osazování 

kanálových vpustí a napojení na stávající propustky. Většina propustků je dle něj zanesena leti-
tými nánosy. Starosta p. Sedláček odpověděl, že propustky dotčené výstavbou chodníků budou 
v  rámci stavebních prací vyčištěny. Za ostatní propustky zodpovídá SÚS Pardubického kraje 
a propustky čistí ve vlastní režii.

• uvedl, že v předchozích letech byl odtěžen břeh nad cestou u č. p. 174 (Těchonín) - objekt p. Kav-
kové. Dle něj je břeh nestabilní a průběžně se z něj uvolňuje zemina, která zasypává tuto cestu. 
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Starosta p. Sedláček odpověděl, že tento břeh je komplikovaný a definitivním řešením by byla 
výstavba opěrné zdi s odhadovanými náklady 500.000 Kč až 1.000.000 Kč. Komunikaci bude dle 
potřeby obec čistit.

JEDNÁNÍ DNE 15. 5. 2019
ověřovatelé zápisu: Junek Jiří, Mgr. Kreuselová Lenka 
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 9-10/11
omluveni: Jaroslav Chládek- příchod 18:27,

Olšar Martin

přítomno občanů/hostů: 3/0

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 2,3,4,5,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1,6.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí informaci o úkolech z minulých ZO.
Starosta p. Sedláček sdělil, že z minulého zasedání nevyplynul žádný úkol. Na základě podnětu 
občana p. Urbana uvedl a upřesnil, že dešťová kanalizace je ve správě obce a propustky ve správě 
SÚS Pardubického kraje. Na minulém zasedání diskutované propustky a přilehlá dešťová kanali-
zace jsou již vyčištěné. Za vyčištění dešťové kanalizace bylo obci fakturováno 9.902 Kč s DPH.

• Bere na vědomí zajištění očkování psů a koček.
Starosta p. Sedláček informoval o zajištění očkování. Informace jsou vyvěšeny na úředních des-
kách a budou zaslány infokanálem obce. Očkování provede MVDr. Eva Šimková z Celného dne 
23. května 2019 od 18:00 hod. před obecním úřadem a od 18:45 na náměstíčku na Celném.

• Bere na vědomí zprávu o činnosti místní knihovny.
Starosta p. Sedláček omluvil knihovnici p. Pohlovou za neúčast, předal její pozdrav a její zprávu 
přednesl.

• Bere na vědomí zajištění zimní údržby místních komunikací.
Starosta p. Sedláček informoval o nákladech za zimní údržbu za minulou zimu. Smluvní dodavatel 
služby - Jamenská, a. s. vyčíslila pro naši obec náklady na 98.277 Kč. Zvládnutí údržby při bohaté 
sněhové nadílce dopadlo dobře a není důvod dodavatele služby měnit. Je připravován aktualizova-
ný „Plán zimní údržby komunikací“, který bude projednáván na srpnovém zasedání.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 3/2019.
Starosta p. Sedláček zdůvodnil rozpočtové opatření č. 3 avízem poskytnutí dotace z Programu 
obnovy venkova na stavební úpravy č. p. 166 (Těchonín) ve výši 110.000 Kč, příjmy z prodeje 
palivového dřeva ve výši 10.000 Kč, příjmy za zřízení věcných břemen ČEZu ve výši 6.000 Kč 
a příjmy za svoz a likvidaci komunálního odpadu ve výši 2.000 Kč. Výdajová strana byla navý-
šena o 10.000 Kč za výsadbu stromků, o 5.000 Kč za drobný materiál a květiny na výzdobu kaple 
na Celném, o 5.000 Kč za autorské poplatky (OSA), o 15.000 Kč za elektro úpravy na č. p. 110 
(Těchonín) a 166 (Těchonín), o 10.000 Kč za drobný materiál na elektro rozvody, antény, zvon-
ky, satelity a o 5.000 Kč za opravy drobného nářadí. Změna zvýšila prostředky na účtech obce 
o 78.000 Kč.

• Schvaluje uzavřít smlouvu se SŽDC o  nájmu pozemku č.  1227/5 v  k. ú. Těchonín o  výměře 
73 m2 za cenu 22 Kč/m2.
Hlasování: pro: 2,3,4,5,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1,6.
Starosta p. Sedláček sdělil, že pro stavební akci obec potřebuje uvedený pozemek pronajmout. 
Cena nájmu pozemku o rozloze 73 m2 činí 1.606 Kč/rok a smlouva je uzavírána na dobu neurčitou. 
Obec řeší možnost nabytí pozemku a o stavu jednání budou zastupitelé informováni.

• Schvaluje dotaci ve výši 10.000 Kč Oblastnímu spolku Českého červeného kříže Ústí nad Orlicí.
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Hlasování: pro: 2,3,4,5,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1,6.
• Bere na vědomí informace k možnosti pořízení komunálního malotraktoru pro obec Těchonín.

Starosta p. Sedláček rozeslal zastupitelům pracovní verzi zadávací dokumentace. Dále uvedl, že 
se nalezla možnost dotačního spolufinancování do výše 50% z celkových uznatelných nákladů 
(SZIF). Byla oslovena projektová manažerka z dotační kanceláře a dohodnuta vzájemná schůzka. 
O výsledku budou zastupitelé informováni.
P. Vencl, zastupitel, doporučil upravit některé zadávací parametry, aby nebyli znevýhodněni ně-
kteří potencionální dodavatelé. Např. změnit parametr z tříválce na min. tříválec, nespecifikovat 
převodovku na hydrostatickou.
p. Junek, zastupitel, a p. Leicht, zastupitel, uvedli ze svých zkušeností, že hydrostatická převo-
dovka výrazně usnadňuje práci s technikou. Absence hydrostatické převodovky obsluze ztěžuje 
ovládání stroje.
Starosta p. Sedláček přijal diskuzní připomínky.

• Zamítá žádost o podporu Linky bezpečí, z.s. ve výši 5 000 Kč.
Hlasování: pro: 1,8, proti: 2,4,5,10,11, zdrželi se: 3,7,9, omluveni: 6.
Starosta p. Sedláček seznámil zastupitele s obsahem žádosti.

• Bere na vědomí informace o akci: „Stavební úpravy bytu č. 3 v BD č. p. 178 Těchonín – koupel-
na“.
Starosta p. Sedláček uvedl, že dodavatel - Andrej Lukáč, stavební práce, akci dokončil a byt byl 
předán do užívání nájemníkovi. Vysoutěžená cena 79.000 Kč byla zvýšena o schválené vícepráce 
ve výši 6.000 Kč. Bylo navíc vyměněno otopné těleso v koupelně a provedeny zednické práce na 
el. rozvodech z koupelny do hl. jističe.

• Schvaluje smlouvu o poskytnutí dotace z Programu obnovy venkova č. OŽPZ/19/22995.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6.
Starosta p. Sedláček uvedl, že obsahem smlouvy je poskytnutí dotace 110.000 Kč na akci „Stav. 
úpravy byt. domu Těchonín č. p.166 – hospodářská část“. O dotaci na POV žádáme každoročně.

• Schvaluje individuální dotaci vč. Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí dotace pro Tělovýchov-
nou jednotu SOKOL Těchonín z.s., oddíl hokeje ve výši 20 000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: 4, omluveni: 6.
Starosta p. Sedláček připomněl, že na únorovém ZO se projednávalo přidělení dotace pro oddíl 
hokeje TJ SOKOL Těchonín. Dotace nebyla schválena a projednání bylo odsunuto. Domnívá se, 
že HC Těchonín dělá obci svými výkony dobrou vizitku a reprezentuje ji, o svých výsledcích in-
formuje na sociálních sítích a webu. HC vstupuje do desáté sezóny. Starosta p. Sedláček si myslí, 
že dlouhodobá podpora HC obcí je správná a že by se měl vyslechnout i představitel HC Michal 
Ordoš, který je přítomen ZO.
P. Ordoš. přednesl zprávu o chodu HC a dosažených výsledcích. Po vzájemné diskuzi bylo s p. Or-
došem dohodnuto, že HC zprostředkuje v příští sezoně pro občany obce dva termíny bruslení 
v kryté hale Lanškroun.

• Schvaluje dohody o provedení práce s panem Ing. Alešem Nepustilem (na činnost člena redakč-
ní rady TL) a Ing. Ladislavem Šimkem (na inženýrskou činnost).
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6.
Dle zákona o obcích č. 128/2000 Sb. vyslovuje ZO vždy souhlas se vznikem pracovněprávního 
vztahu mezi obcí a členem zastupitelstva.

• Bere na vědomí informace o možnosti vzdělávání seniorů.
Vzdělávání seniorů zajišťuje Knihovna Jablonné n. O. - Virtuální univerzita třetího věku.

• Bere na vědomí informace o návrhu jízdního řádu od 12/2019.
Starosta p. Sedláček předložil návrhový jízdní řád, který bude obsluhovat nový dopravce Leo Ex-
press Tenders, s. r. o. Od 15. prosince 2019 bude zajišťovat dopravní obslužnost na místních tratích 
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024 a 025. Připomínky obcí a občanů lze předložit v průběhu července 2019 na jednání SŽDC.
• Schvaluje udělení výjimky Základní a mateřské škole Těchonín pro školní rok 2019/2020 z nej-

nižšího počtu žáků v základní škole stanoveného v prováděcím právním předpise, kterým je vy-
hláška č. 48/2005 Sb., o základním vzdělávání a některých náležitostech plnění povinné školní 
docházky, ve znění pozdějších předpisů, s tím, že uhradí zvýšené výdaje na vzdělávací činnost 
školy, a to nad výši stanovenou normativem. Minimální počet žáků v základní škole bude ve 
školním roce 2019/2020 30 žáků.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6.

• Schvaluje udělení výjimky Základní a mateřské škole Těchonín pro školní rok 2019/2020 z nej-
vyššího počtu dětí v mateřské škole stanoveného prováděcím právním předpisem, kterým je 
vyhláška č. 14/2005 Sb., o předškolním vzdělávání, ve znění pozdějších předpisů, a to do počtu 
4 dětí za předpokladu, že toto zvýšení počtu není na újmu kvalitě vzdělávací činnosti školy 
a jsou splněny podmínky bezpečnosti a ochrany zdraví.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6.
Starosta p. Sedláček uvedl, že povolování výjimek k provozu ZŠ a MŠ je v kompetenci zřizovate-
le, tedy obce. Žádost o povolení výjimek podala ředitelka Mgr. Lenka Kreuselová.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
p. Sedláček, starosta

• tlumočil pozvánky na
 - výstavu dobových hraček v termínu 18. - 19. května 2019 v hostinci U Mostu od 13:00 do 

17:00 hod. Výstavu pořádá kulturní iniciativa KULIN.
 - Toulání kolem Orlice pořádané Těchonínským spolkem turistů a obcí Těchonín. 24. ročník 

pochodu proběhne 8. června 2019, start je v čase 07:30 až 10:00 hod.
p. Vencl, zastupitel

• informoval o provedení opravy veřejného osvětlení dne 20. května 2019 a žádá o nahlášení pří-
padných poruch do termínu opravy.

• informoval o doručení požadavku na sdružení hasičů. Požadavkem je zaslání fotodokumentace 
naší historické požární techniky.

• uvedl, že na vlakovém nádraží není stojan na kola a prověří, zda ČD nainstalují stojan ve své 
režii. V případě negativní odpovědi navrhuje zařadit nákup a montáž stojanu do rozpočtu obce.

• informoval o vyvrácené značce IP10a „Slepá ulice“ mezi mostem přes Orlici za Kümpers Tex-
til, s. r. o. a č. p. 106 (Těchonín). Starosta p. Sedláček přislíbil opravu.

JEDNÁNÍ DNE 12. 6. 2019
ověřovatelé zápisu: Ing. Nepustil Aleš, Mgr. Špinlerová Ivanka 
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 8/11
omluveni: Všetička Vlastimil, 

Olšar Martin, Leicht Jan

přítomno občanů/hostů: 4/0

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,11.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí informaci o úkolech z minulých ZO.
Starosta p. Sedláček informoval o úkolu z minulého ZO - o opravě poškozeného dopravního zna-
čení IP10a „Slepá ulice“ na komunikaci vedoucí k č. p. 120 (Těchonín). Poškozená značka byla 
opravena.
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• Bere na vědomí zprávu předsedy výboru stavebního a  ŽP o  výši nájemného a  hospodaření 
s byty.
Předseda stavebního výboru požádal o přesunutí zprávy na příští zasedání. Důvodem je zajišťová-
ní informací o nájemném v obecních bytech.

• Bere na vědomí zprávu předsedy sociálního výboru a SPOZ.
Zprávu přednesla předsedkyně Mgr. Lenka Kreuselová.

• Bere na vědomí zprávu finančního výboru.
Zprávu přednesl předseda Jaroslav Chládek.

• Schvaluje zrušení usnesení č. 77/2019.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,11.
Starosta p. Sedláček uvedl, že na dubnovém zasedání ZO byl schválen prodej uvedeného vozidla 
jedinému zájemci za částku 6.000 Kč. Zájemce od záměru koupě odstoupil, a je proto potřeba 
hlasovat o zrušení usnesení č. 77/2019.

• Schvaluje prodej vozidla zn. Peugeot z majetku obce Těchonín panu 1                                                          za částku 
5 000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,11.
Starosta p. Sedláček uvedl, že dne 21. května 2019 byl vyhlášen nový záměr prodeje vozidla. 
K termínu uzávěrky podání nabídek (12. června 2019 do 12:00 hod) byla doručena jediná nabídka 
s podáním 5.000 Kč s vědomím prodeje vozidla jako soubor náhradních dílů. Byl připraven návrh 
kupní smlouvy.

• Schvaluje aktualizaci programu obnovy venkova pro období r. 2019 - 2023 obec Těchonín.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,11.
Starosta p. Sedláček předložil ke schválení aktualizaci místního programu obnovy venkova / pro-
gramu rozvoje obce s platností minimálně do konce roku 2023. Program aktuální je, pro období 
2018 - 2022 byl ZO schválen dne 15. srpna 2018. V programu jsou obsaženy činnosti, které obec 
periodicky provádí, chystá se realizovat, nebo realizace již započala. Dále obec připravuje akci, 
na kterou budeme, jako každý rok, žádat dotace z prostředků Pardubického kraje v rámci POV na 
rok 2020.
P. Vencl, zastupitel, navrhnul zařadit do programu záměr využití budovy č. p. 95 (Těchonín).
Starosta p. Sedláček doplní do programu návrh p. Vencla a doplní i záměr na budovu č. p. 177 
(Těchonín).

• Bere na vědomí informace o opravě místní komunikace č. 19c (spojka Těchonín - Vlčkovice).
Starosta p. Sedláček připoměl, že na některém z minulých ZO se diskutovalo o neutěšeném stavu 
uvedené komunikace. Stavem komunikace se průběžně zabývá a nechal vyhotovit cenovou nabíd-
ku na opravu komunikace „flekováním“. Při odhadované spotřebě 60 tun opravné směsi činí cena 
opravy 210.000 Kč.
Druhá varianta cenové nabídky - celoplošné vyčištění a omytí tlakovou vodou, spojovací postřik, 
vyrovnávací 5 cm asfaltová vrstva a finální 5 cm asfaltová vrstva (vše na ploše 4.440 m2) činí 
3.103.560 Kč bez DPH. Uvedené náklady jsou poměrně vysoké a v kontrastu se stavem některých 
komunikací v obci i nemyslitelné.
Starosta p. Sedláček proto hledal schůdnější řešení. Ve spolupráci se starostou obce Mladkov, 
zástupcem společnosti Kovokrab a zástupcem společnosti Klas Nekoř byl dohodnut postup, při 
kterém každá strana uhradí dodávku cca 16 t obalové směsi a společnost Klas Nekoř provede 
výspravu. Cena 16 t směsi se bude pohybovat kolem 35.000 Kč včetně DPH. Skutečné náklady 
budou zveřejněny na příštím zasedání. Obec Těchonín je vlastníkem cca 1 km, obec Mladkov 
vlastní 0,5 km.
Zastupitelé i přítomní občané velice kvitovali dojednaný postup a příznivou cenu opravy komu-
nikace.
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• Schvaluje záměr prodeje pozemků parc. č. 1216/94 o výměře 145 m2, parc. č. 1216/95 o výměře 
124 m2, parc. č. 1296/96 o výměře 55 m2, parc. č. 1296/97 o výměře 148 m2 vše v k. ú. Těchonín 
dle GP č. 515-139/2018.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,11.
Starosta p. Sedláček informoval, že uvedené parcely jsou bývalým korytem Těchonínského potoka 
a nyní většinou leží v zahradách přilehlých nemovitostí. Obec koupila uvedené pozemky v roce 
2016 od Lesů ČR. Byla to jediná možnost, jak by mohli v budoucnu vlastníci přilehlých nemovi-
tostí získat části bývalého koryta ke scelení svých pozemků. Bylo předjednáno, že veškeré náklady 
s nákupem a následným prodejem budou zohledněny do prodejní ceny uvedených parcel, odhad 
prodejní ceny činí cca 50 Kč/m2. Přesná kupní cena bude stanovena, prvotní je schválení záměru 
prodeje.

• Bere na vědomí informace o  stavu akce: „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici 
č. II/311 úseku centra obce Těchonín“.
Starosta p. Sedláček informoval o průběhu stavby. V posledním týdnu byly vydlážděny připravené 
části chodníků, osazeny stožáry veřejného osvětlení a pokračuje se výstavbou lávky pro pěší. Ob-
čané se zajímají o technologický postup zásypu dlažby chodníků. Na kontrolním dnu stavby byl 
postup, při kterém se dlažba nejdříve prosype kamenným prachem, zhutní a dosype křemičitým 
pískem, potvrzen jako standardní a správný. Momentálně je celá akce hrazena z rozpočtu obce, již 
bylo proplaceno 1.303.618 Kč. Celkový podíl obce na financování akce bude cca 5.275.000 Kč, 
dotační spoluúčast od SFDI je cca 4.836.000 Kč. Bude konzultována možnost zahájení spolufinan-
cování ze strany SFDI.
P. Vencl, zastupitel, informoval, že zájem občanů o postup výstavby je veliký.

• Bere na vědomí informace o stavu akce: „Energetické úspory v bytových domech - Obec Těcho-
nín – část 2“ pro bytové domy č. p. 110 a č. p. 166 Těchonín.
Starosta p. Sedláček informoval o bezvadném předání akce a čeká na dofakturování posledních 
položek. Vysoutěžená cena 2.099.704,16 Kč byla vícenáklady na č. p. 110 zvýšena o 60.089 Kč. 
V červenci 2019 se předpokládá doručení podkladů k podání žádosti o proplacení dotací ve výši 
cca 910.000 Kč. Termín připsání částky dotace není znám, předpokládá se konec roku 2019.

• Bere na vědomí informace o stavu akce: „Stavební úpravy hospodářské části BD č. p. 166, Tě-
chonín“.
Starosta p. Sedláček uvedl, že došlo k odstranění střešní krytiny, odbourání zdi zadní části objektu, 
zajištění stavby a k provedení věnce. Dále je zhotovena jedna z podlah, byly odstraněny kamenné 
prvky v zadní části, jsou částečně hotové bourací práce oken a nových stavebních otvorů a budou 
zahájeny práce na zastřešení.
Během oprav došlo k zatečení deště do přístavby bytu p. Zapletala - událost je řešena s dodavate-
lem. Doposud bylo uhrazeno 261.000 Kč. Starosta p. Sedláček vyjádřil spokojenost s kontrolními 
mechanismy stavby, se spoluprací s vedením stavby a operativním řešením problémů.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 4/2019.
Starosta p. Sedláček informoval o rozpočtovém opatření ze dne 16. května 2019. Došlo k navýšení 
příjmů o dotaci na volby do Evropského parlamentu ve výši 58.000 Kč. Výdaje byly navýšeny 
o dotaci HC Těchonín ve výši 20.000 Kč, o výdaje na výměnu hydrantů ve výši 30.000 Kč a o vý-
daje na volby do EP ve výši 2.890 Kč. Na bankovních účtech obce byly navýšeny prostředky 
o 5.110 Kč.

• Bere na vědomí informace k architektonické studii č. p. 177 (bývalá vojenská ubytovna).
Starosta p. Sedláček prezentoval projektovou studii na revitalizaci objektu č. p. 177 (Těchonín) 
jako komunitní dům pro seniory. Dále uvedl, že brzy bude znám termín pracovního jednání na 
Ministerstvu obrany. O jednáních bude ZO informováno.

• Schvaluje nájemní smlouvu na pronájem pozemků parc. č. 162 a parc. č. 163 vše v k. ú. Celné.
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Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,11.
• Schvaluje zadání vyhotovení projektové dokumentace pro akci – „Zateplení a výměny zdroje 

tepla budovy školní jídelny“.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,11.
Starosta p. Sedláček připomněl, že k včasné reakci na vypisované dotační tituly je potřeba mít 
v předstihu připravené projektové dokumentace. Stav školní jídelny je zhoršený a očekává se ote-
vření dotačních titulů, které mohou pomoci se zateplením budovy, výměnou oken a dveří či změ-
nou způsobu vytápění. Šance na dotační spolufinancování klesají a je potřeba být připraven.
P. Krejsa, občan, připoměl nutnost výměny zdroje tepla, stávající akumulační kamna jsou za hra-
nicí životnosti a vyžadují časté opravy.
Mgr. Kreuselová, zastupitelka, připoměla některá nefunkční okna.
Starosta p. Sedláček zná popisovaný stav a připoměl nutnost rekonstrukce ZTI sítí a el. rozvodů.

• Bere na vědomí informace k provozu ZÁKLADNÍ ŠKOLY A MATEŘSKÉ ŠKOLY TĚCHONÍN.
Starosta p. Sedláček informoval o doručení žádosti o zrušení výuky v ZŠ Těchonín formou spoje 
tří ročníků v jediné třídě. Žádost byla doručena dne 13. května 2019 na obecní úřad i ředitelce ZŠ. 
Mgr. Kreuselová seznámila ZO s problematikou provozu a řešením doručené žádosti.

• Schvaluje podpis smlouvy na dotační management na akci „ Nákup lesní techniky“ s dotační 
a realitní kanceláří Ing. Tomáš Rupich s nabídkou cílovou částkou 50. 000 Kč bez DPH.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9, proti: -, zdrželi se: 10, omluveni: 4,6,11.
Starosta p. Sedláček připomněl informaci z minulého zasedání o možnosti dotace nákupu ma-
lotraktoru z POV - SZIF, nákup lesní techniky. Výše dotace může dosáhnout 50% z celkových 
uznatelných nákladů. V našem případě by dotace postihla jen nákup malotraktoru. V červenci 2019 
by měly být známy nové dotační podmínky, musíme připravit zadávací dokumentaci a v srpnu 
2019 uzavřít výběrové řízení na dodavatele. Byly poptány tři agentury dotačního managementu 
s nabídkami:

 - Ing. Tomáš Rupich - dotační a realitní kancelář, Hradec Králové, nabídka 50.000 Kč bez DPH
 - Komunikujeme, o. p. s., Praha 6, nabídka 65.000 Kč bez DPH
 - APPRO AGRO, s. r. o., Hradec Králové, nabídka 70.000 Kč bez DPH.
• Bere na vědomí informace o  postupu při výběrových řízeních na dodávku stavebních úprav 

bytů v majetku obce.
Starosta p. Sedláček informoval o jednání s nájemnicí zrekonstruovaného bytu, která rozporovala 
vysoké nájemné za vybavení bytu, konkrétně za plynový kotel. Obecní úřad do nájmu rozúčtovává 
nájemné za uvedený kotel podle ceny, za kterou byl dodavatelem rekonstrukce dodán. Rekon-
strukce bytů provádí dodavatel s nejvýhodnější nabídkou, která obsahuje i položkový rozpočet. 
Může se stát, že v každé soutěži bude jiná položková cena i vybavení bytů (sporák, kuchyňská 
linka, plynový kotel, bojler, apod.). Konkrétní cenu pak nájemník splácí v rámci nájemného za 
byt. Nájemnice rozporovala cenu splácenou v nájmu a cenu, kterou si našla na internetu. Starosta 
p. Sedláček si myslí, že obec při kalkulaci nájemného postupuje správně a ceny jsou do poplatků 
rozúčtovány spravedlivě.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
p. Sedláček, starosta:

• avizoval možné mimořádné zasedání ZO v termínu 17. července 2019.

1 K uveřejnění začerněných údajů nedostala obec od dotčených osob svolení.

Informační zdroj: Zápisy z jednání Zastupitelstva obce Těchonín, zpracoval: Aleš Nepustil
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Zpracování dřeva v minulosti

 V minulých Těchonínských listech jsme se při zpra-
cování dřeva dostali až k odvozu klád na pily, a jak jsem 
zmínila, nejdéle pracovala v naší vsi ta celenská při mlýně. 
Na louce pod Kopeckými proti Dominikusovým bývaly 
složené klády a také pak fošny a prkna. Pily samozřejmě 
musejí zpracovávat kulatinu dodnes, abychom získali tak 
potřebná prkna, fošny, trámy, lišty, latě, hranoly či hranol-
ky. Pro výrobu nábytku, samozřejmě i dveří (těmi jsme 
naše putování začali a na úvod přidávám fotografii dal-
ších pěkných celenských), byla zapotřebí hlavně prkna 
a  fošny. Každý truhlář pak už měl doma další nástroje, 
kterými dřevo dále opracovával.

 Většina truhlářů (stolařů) pracovala s  takzvanou 
hoblicí, jinak také truhlářským ponkem. Bez hoblice by 
se truhlářská dílna neobešla. Se dřevem pracovali i koláři, 
kteří vyráběli zemědělské náčiní – trakaře, žebřiňáky, ná-
sady, hrábě, loukoťová kola, saně atd. hlavně z jasanu, ja-
voru, také dubu. V Těchoníně za 1. republiky měl v bývalé 
škole truhlářskou dílnu pan Černohous (Kadečkovi), od-
tud prý vycházely bytelné a umně vypracované komplety 
nábytku, velký zájem byl rovněž o jeho kulečníky. Proti morovému sloupu vyráběl hlavně polní náčiní 
kolář Fogl. V chalupě, kde dnes stojí domek Skalických, pracoval ještě truhlář Kaufmann. A to nebylo 
vše, v Celném (chalupa pí. Skalické – dnes Peškarovi) truhlařil Franz Wanschura. Neměl však dílnu, 
vše vyráběl na ponku ve světnici, kde se vařilo, jedlo, prostě žilo. Pěknou dílnu měl druhý celenský 
truhlář Anton Ullrich (dům O. Filipa). Ten měl také podle svého řemesla přezdívku Ullrich Tischler – 
stolař (v místním nářečí „Tyšla“). Kromě pěkného nábytku vyráběl i rakve. Vraťme se ale k nejdříve 
jmenované truhlářské potřebě – hoblici. Ta byla většinou vybavena dvěma dřevěnými vozíky svěráků, 
které slouží k upnutí dřevěného výrobku. Pracovní deska hoblice je z masivního dřeva, protože musí 
vydržet i dost silné údery do zpracovávaného kusu dřeva.

 
 
 
 
 

Z HISTORIE TĚCHONÍNA
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 Pak přišly na řadu další truhlářské potřeby, protože se prkna a fošny před krácením musela nej-
prve ohoblovat. K zarovnávání a vyhlazování povrchu dřev se používal samozřejmě hoblík. Ten má 
dřevěné tělo a v něm zapuštěný nůž, jehož břit (tzv. želízko) vyčnívá pod spodní rovinou. Podle použití 
rozlišujeme spoustu druhů hoblíků, ale to zde samozřejmě vynecháme. Jen se podívejte na fotografie 
ze sbírky manželů Aleny a Františka Filipových z Hluchova. Spatříte zde hoblíky různých velikostí, vše 
vzorně a přehledně připevněné a hlavně schopné provozu. Další nářadí - poříz- si připomeneme příště 
při výrobě šindelů. Teď už přišly na řadu pilky – pamatujete se na pracovní vyučování – dílny? Učili 
jsme se o pilách rámových, čepovce, ocasce, děrovce, svlakovce, dýhořezce atd. Každou má truhlář pro 
nějaký speciální úkon. I některé pily byste našli ve Filipově sbírce.

 Potřeboval -li truhlář opracovat dřevo jemněji, použil struháky a pilníky. Struhákem (z němčiny 
má pěkný název rašple a jistě si vybavíte nadávku „stará rašple“) se odebírala větší vrstva dřeva, došlo 
k  hrubějšímu opracování. Jemnější práce se prováděla pilníkem. Dalšími potřebnými nástroji byly 
vrtáky k vrtání různých válcovitých otvorů – z  jejich seznamu se mi líbil například název nebozez 
nebo špulíř (pěkné staré 
názvy). Dláta dodala vý-
robku některé potřebné 
otvory, ale hlavně jimi 
každý truhlář mohl svůj 
výrobek nějak dozdobit. 
Dlabání se provádělo 
dláty hraněnými, dutý-
mi, plochými a  čepova-
cími. Ještě jeden nástroj 
byl zapotřebí. Většinou 
se muselo do držadla 
dláta bouchnout dřevě-
nou paličkou. Tady byl 
zapotřebí samozřejmě cit – jak cit pro sílu rány, tak ten umělecký. Protože i prostí truhláři v našich 
horách ho měli, vznikaly v  jejich rukou pěkné výrobky. Některé památeční z vašich domácností si 
ukážeme příště. 

Ivanka Špinlerová (foto: Zuzana Špinlerová, archiv manž. Filipových)

Další potřebné nástroje - pořízy.
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Fotbal Těchonín (www.fotbal -techonin.net)
 Sezona 2018/2019 skončila. Při pohledu na konečnou tabulku je asi každému jasné, že úspěšná 
nebyla. Přesto bychom chtěli poděkovat všem fanouškům, kteří nás po celou sezonu podporovali. Ten, 
kdo alespoň trošičku vidí pod pokličku, ví, jaké jsme měli problémy s nedostatkem hráčů - hlavně 
v podzimní části. Postupem času se nám podařilo nějaké hráče získat, ale chce to čas, aby se vyhráli. 
I když to možná někteří lidé neradi slyší, odehraná sezona se dá považovat za udržovací. Nešlo v ní 
ani tak o výsledky, jako o to, aby fotbal v Těchoníně neskončil. Pevně věříme, že nejtěžší chvíle má náš 
klub už za sebou a v příští sezoně se zvedneme jak herně, tak výsledkově.

S pozdravem TJ Sokol Těchonín

HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
Těchonínští hokejisté užívají zasloužené volno!

 Teké letos dostali hokejisté po sezóně volno a každý hráč se připravuje individuálně. Nicméně po 
zdařilé sezóně bude potřeba opět trénovat. Těchonínští totiž díky dobrému umístění postupují v sezó-
ně 2019/2020 o patro výše, a to do 1. ligy!
 Hokejisté se letos umístili na velmi dobrém místě. Z celkových 42 týmů skončili na krásném 11. 
místě. Ve své lize (2. liga) se umístili na 4. místě. Celkově za celou sezónu odehráli hráči 18 zápasů 
s bilancí 13 výher, 1 remízy a 4 proher. Hráči se můžou radovat ještě z jednoho úspěchu, a to, že měli 
nejméně inkasovaných branek v LHL lize. Za tým v sezóně nastoupilo minimálně na jeden zápas 19 
hráčů a 5 brankařů.
tým Z V R P skóre body pořadí
Cyklo 6 5 0 1 32 : 16 10 8.
Yellow Sharks 6 4 1 1 29 : 18 9 9.
Bystřec 6 3 2 1 24 : 17 8 10.
Těchonín 6 3 1 2 21 : 18 7 11.
Turci 6 2 1 3 21 : 22 5 12.
ADH Zábřeh 6 1 1 4 21 : 40 3 13.
Třebovice 6 0 1 5 8 : 25 1 14.

 
 Nejproduktivnějším hráčem Těchonína se stal Michal Šparli-
nek, který za 16 zápasů získal 30 bodů (21+9). Druhý je jeho spo-
luhráč Josef Matyáš, který má za 17 zápasů 24 bodů (11+13). Třetí 
v pořadí je Martin Petr s 23 body (9+14) za 16 zápasů a  čtvrtý je 
Michal Ordoš, který urval 20 bodů (7+13) - za 18 zápasů. Dařilo se 
i brankařům. Nejvíce odchytal Tomáš Jansa, který za 7 zápasů dostal 
10 branek a s průměrem 1,4 gólu na zápas patří ke špičce LHL ligy.
 Začátkem dubna na „Ukončení sezóny Holba LHL Ligy“ bylo 
převzít pohár za 4. místo v 2. lize „tvrdé jádro“ týmu dlouhodobí čle-
nové Martin Petr, Michal Ordoš, David Ordoš, Josef Matyáš a David 
Krejsa.
 Všechny informace o  týmu získáte na facebookových strán-
kách HC Těchonín. A  vidět v  akci tým Těchonína můžete naživo 
zase v září 2019 na zimáku v Lanškrouně.

Michal Ordoš

SPOLKY V OBCI
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Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 Na začátku jarního období proběhl velký úklid místní hasičárny - uvnitř i v blízkém okolí. Ženy 
si vzaly na starost vrchní část hasičárny, muži garáž a děti dostaly na starost shrabat starou trávu kolem 
hasičárny. Večer se všichni pracující odměnili opečeným buřtem.
 U místní hasičárny také proběhlo tradiční Pálení čarodějnic. Pro návštěvníky bylo připravené 
občerstvení i pochoutky, které ocenily hlavně děti.
 Družstva mužů, žen i dětí se zúčastnila Okrskové soutěže, která se konala v Lichkově. Muži se 
umístili na 2. místě a ženy obsadily  3. místo.
 Jedna z největších akcí, která se konala a na které SDH zajišťovala velmi bohaté občerstvení, byl 
jednoznačně pochod Toulání kolem Orlice. Letošního ročníku se zúčastnilo 349 nadšenců pěší turisti-
ky, které neodradilo zpočátku nepříznivé počasí. Na své si určitě přišli nejen dospělí, ale i děti. Manželé 
Jana a Jirka Trojanovi opět vše dokonale zorganizovali a zajistili. Jim, a samozřejmě i dobrovolníkům, 
kteří se na celkové připravě podíleli, patří opravdu veliké poděkování.
 V období velkých prázdnin nás čeká dne 12. 7. 2019 cyklistická časovka O pouťový koláč. Pro-
běhne také Loučení s prázdninami. O konkrétním datu této akce budete včas informováni prostřed-
nictvím plakátu.
 Přeji Vám všem krásné léto, užijte si dovolených a příště se na Vás budu opět těšit.

jednatelka Zuzana Foglová
Mladí hasiči
 Sezóna 2018/2019 je za námi a všichni už se netrpělivě těšíme na prázdniny. Je mou milou povin-
ností sdělit Vám výsledky letošního snažení našich mladých hasičů.
 Mladší kategorie nebyla zapsána do hry Plamen. Absolvovala tedy pouze soutěž O pohár obce 
Svatý Jiří, kde děti skončily na 18. místě. Okrskovou soutěž jsme měli ztíženou požárním útokem na 
nástřikové terče, které mladší neznají. Ale i přes všechny překážky druhý pokus zvládli a odváželi 5. 
místo.
 Starší kategorie se účastnila soutěže ve Svatém Jiřím s  výsledkem o  něco horším, ale sestava 
starších hasičů letos závodila poprvé, takže na premiéru dobrý výsledek – 23. místo. Okrskovou soutěž 
již s přehledem vyhráli. V mladkovské ani lichkovské mládeži nenašli při požárním útoku konkurenci. 
Ve hře Plamen je každoročně veliká konkurence – starší razantně vylepšili výsledky, ale ani tak to 
v součtu nestačilo výš než na 33. místo.

 V srpnu 2019 se bude konat tradiční letní soustředění, tentokrát v Orlickém Záhoří - v chatě 
Bedřichovce (pod Šerlichem). Již nyní připravujeme program a  těšíme se, že i  letos si konec léta 
užijeme naplno.
 Mladí hasiči každoročně pořádají akci Letní kino na konci prázdnin. Letos to vychází na sobotní 
večer 31. srpna – přijďte s dětmi na pohádku, nebo sami na večerní dospěláckou komedii.

za vedoucí MH Janča Trojanová
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Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín
Dobrý den, vážení čtenáři TL,
 dětský rybářský kroužek probíhá každý pátek od 16 hod. Za příznivého počasí na naší místní 
vodě Rybárně, kde se děti zdokonalují v rybářských dovednostech, a za nepříznivého počasí v zasedací 
místnosti obecního úřadu, kde se dětí učí terorii. V tuto chvíli má rybářský kroužek 14 aktivních čle-
nů. Zatím se však nedaří, aby kroužek navštěvovalo všech 14 dětí. Pokud chceme s dětmi navštěvovat 
rybářské závody a naučit je novým poznatkům, je důležité, aby děti kroužek navštěvovaly pravidelně 
a co možná nejčastěji.
 Dne 16.  6.  2019 se konaly dětské rybář-
ské závody na místní vodě. Přestože se dosta-
vily pouze čtyři děti, podařilo se jim nachytat 
hodně ryb. Na 4. místě se umístil Adam Matyáš 
s 98 cm, na třetím místě skončil Jan Faltus se 
172,5 cm, druhý byl Tomáš Fogl ml. se 179 cm 
a  první místo si vychytal Janek Jandejsek se 
185 cm. Děti byly odměněny krásnými cenami 
a my jim gratulujeme.
 Plánujeme s dětmi výlet na Pastvinskou přehradu a na soukromý rybník do Bystřece. Těchonínští 
rybáři pořádají dále dvě akce – Memoriál Josefa Sedláčka st. a rybářské závody dospělých členů naší 
organizace. O těchto Vás budeme informovat v následujícím vydání TL. Závěrem přejeme krásné léto 
všem.

Josef Sedláček (foto: archiv rybářský kroužek)

SPV Těchonín
 Byly zahájeny přípravy 11. ročníku Memoriálu Jiřího Leichta - časovky horských kol 
v Těchoníně, který pojedeme 12. 7. 2019. Veškeré informace k časovce najdete na našem webu 
(http://www.techonin.net/casovka/), případně souhrnné info na plakátu. Pořadatelé se těší na Vaši 
účast!
 V uplynulé sezóně se hráčům ping pongu velmi dařilo a skupina A obsadila krásné 3. místo 
v tabulce. Nyní členové týmu nabírají síly do nadcházející sezóny a nám nezbývá než držet palce, ať 
se daří i nadále.

Tereza Francová

Klub důchodců
 Březnové setkání těchonínských důchod-
ců navštívila naše knihovnice paní Jarmila Po-
hlová. Připravila si pro nás besedu o  největší 
české spisovatelce 19. století – Boženě Němco-
vé. Nezaměřila se však na její dílo, ale poutavě 
nás seznamovala s  těžkým životem vlastenky 
a  hlavně s  jejími osobními problémy. Všichni 
uznali, že tato na svou dobu velice pokroková 
žena musela být hodně statečná, aby unesla 
všechny strasti, které ji v  tak krátkém životě 
potkaly.
 V dubnu se důchodci vesele pobavili u smažení křapáčů a květnové setkání bylo věnováno besedě 
s několika oslavenci. Všichni se těšíme na táborák u manželů Filipových v Hluchově.

Ivanka Špinlerová
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Divadelní představení
 Na konci března jsme se vydali autobusem do Mladkova, kde jsme společně s dětmi z mateřské 
školy v Mladkově shlédli divadelní představení Čarodějka. Představení se dětem líbilo a zajímavá byla 
i zpáteční cesta hasičským autem. Byl to den plný zážitků.
Malá technická univerzita
 V dubnu a květnu v naší školce proběhl projekt Malá technická univerzita z oblasti polytechnické 
výchovy. Téma Malý archeolog seznámilo děti hravou formou s minulostí. Děti hledaly naleziště a vy-
kopávky, zkoumaly prastaré věci.
 V tématu Malý zpracovatel odpadů jsme si postavili skládku, třídili jsme odpad a poznali jsme, 
kde končí všechny odpady. Na závěr každé lekce děti získaly diplom.

Zápis do MŠ
 Dne 14. 5. se konal zápis nových dětí do naší mateřské školy. K zápisu přišlo sedm dětí a všechny 
tyto děti byly přijaty. V září se na ně těšíme.
Noc kostelů
 Naše starší děti zpívaly v kostele u příležitosti Noc kostelů. Písničky, které nacvičily, krásně zazpí-
valy a byly odměněny velkým potleskem. (Pozn. redakce: více info+foto na str. 26.)

Výlet
 V pátek 31. 5. jsme společně s dětmi z MŠ Mladkov vyrazili autobusem na celodenní výlet nejpr-
ve do Obřího akvária v Hradci Králové. V akváriu jsme obdivovali mnoho sladkovodních ryb, které 
vynikaly pestrým zbarvením, tvarem i velikostí. V 1. patře jsme navštívili projekci o rybách, viděli 
želvu korytnačku a papoušky z amazonských pralesů. Poté naše cesta směřovala do Častolovic, kde 
jsme prošli zámeckou zahradu a navštívili minizvěřinec. Zde děti viděly páva, koroptve, kozy, poníky, 
lamy a další. Dětem se moc líbilo krmení zvířátek zakoupeným krmivem. Výlet se nám vydařil a moc 
jsme si ho všichni užili.

MATEŘSKÁ ŠKOLA
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Bubenické dílny
 V úterý 4. 6. jsme vyrazili na hřiště, kde na nás čekal pan David Andrš se svou bubenickou díl-
nou. Ukázal nám, jak se dá netradičně hrát na bubny. Děti hrály na obrácený plastový sud, na hrnce, 
používaly chrastítka z plechovek, zahrály si rytmické hry. Bubnování bylo energické a děti si to pořád-
ně užily.

Návštěva ZŠ
 Ve středu 5.  6. našich pět předškoláků na-
vštívilo základní školu. Děti si vyzkoušely nane-
čisto vyučování, seděly v lavicích, kreslily, hlásily 
se, počítaly, psaly na tabuli. Ze školy předškoláci 
odcházeli plni dojmů a těší na na začátek září do 
školy.

 A co nás ještě čeká? Připravujeme se na lou-
čení s předškoláky - do školy nám odchází Péťa 
H., Dáda K., Alička V., Barča D. a Laura CH.
V pátek 21. 6. budeme na Dětském dni na hřišti 
soutěžit a  v  úterý 25.  6. pojedeme na sportovní 
den k vojákům na Adam.

I. Jirušková

ZÁKLADNÍ ŠKOLA
Městská knihovna Jablonné n. O.
 V minulém čísle jsme slíbili, že napíšeme! Tedy – aktivity byly připraveny pro mladší žáky s de-
tektivní zápletkou, kterou měli sami vyřešit. Psali detektivní úkoly, aby odhalili pachatele nepěkného 
činu. Starší děti se seznámily s písmem pro nevidomé, tzv. Braillovým písmem, které se skládá z různě 
poskládaných šesti teček v obdélníčku. Zkusily si samy napsat své jméno a byly překvapeny, že jim 
zabere tolik místa…
Stonožka
 V polovině dubna nás navštívily pracovnice pedagogicko -psychologické poradny z Ústí nad Orli-
cí se Stonožkou. Stonožka je program pro posílení zdravých vrstevnických vztahů a předcházení vzni-
ku šikany a agrese. Tuto formu zážitkového učení jsme zvolili, abychom eliminovali nevhodné chování 
mezi spolužáky, které mělo narůstající tendenci.
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Den Země
 Ke konci měsíce dubna proběhla oslava Dne Země projektem, 
který měl dětem umožnit kreativní zpracování odpadu určeného 
k vytřídění. Skupiny dětí tvořily recyklo -oblečky, které předvedly na 
promenádě. Fotku výsledku jejich tvoření jste mohli zhlédnout na 
veřejné nástěnce u kostela.
Beseda o 2. světové válce – 29. dubna 2019
 Koncem dubna a začátkem května se ve vlastivědě učíme o 2. 
světové válce. V  letošním školním roce se nám naskytla příležitost 
do naší školy pozvat p. Jiřího Všetičku z Kunvaldu, který se zabývá 
historií válek. Dětem nejen vyprávěl o souvislostech 2. světové války, 
ale přinesl jim na ukázku výstroj a výzbroj tehdejších vojáků. Děti ho 
zahrnuly velkým množstvím otázek, na které dostaly zajímavé odpo-
vědi. Dokonce si mohly i osahat všechny historické předměty. Panu Všetičkovi děkuji za jeho pouta-
vou přednášku a čas, který nám věnoval.
Sběr papíru
 Chtěli bychom Vám poděkovat za připravené, vytříděné a krásně svázané balíčky starého papíru, 
kterého se podařilo odvézt 4 740 kg (7.208 Kč). Poděkování také patří řediteli vojenského zařízení 
OBO Těchonín RNDr. Michalu Kročovi, Ph.D., který povolil vojákům, aby nám pomohli. Výtěžek 
z květnového sběru použijeme na částečnou úhradu školního výletu a další aktivity spojené se školou.
Dopravní hřiště Žamberk
 Čtvrtá a pátá třída odjela 29. května na dopravní hřiště v Žamberku. Psali test z dopravní teorie, 
sice se někde chyba vloudila, zato jízda byla s pochvalou od pana Fialy, lektora. Konečné hodnocení je: 
VŠICHNI TO ZVLÁDLI!

Zvuky sběrného dvora
 Rozezněly se plechovky, kýble a jiné nádoby. Žáci bubnovali o sto šest.
Školní výlet
 V letošním roce jsme se rozhodli poznávat Vysočinu. Toulání krajem nás zavedlo za tajemnou 
krásou výroby skla v  Karlově. Prohlédli jsme si jedinečný provoz sklářské huti, dozvěděli jsme se, 
z čeho a jakých přísad se sklo vyrábí, viděli práci sklářských mistrů u rozžhavené pece. Dozvěděli jsme 
se, že sklo musí po vyfouknutí nejméně 24 hodin chladnout ve speciálních pecích. Poznali sklářské 
nářadí, nahlédli do sklářské pece. Než vznikne finální výrobek, musí se pečlivě obrousit. Z rukou sklá-
řů před námi vycházela krásně tvarovaná zvířátka. Některé děti měly možnost si vyzkoušet práci na 
píšťale, z níž se jim povedlo vykouzlit skleněnou ufo rodinku. V galerii jsme měli možnost zhlédnout 
zvířátka, mísy, těžítka, svícny a další originální výrobky.
 Nejvíce výrobků vyváží do Ameriky a Anglie. Pokud budete o prázdninách putovat těmito místy, 
doporučujeme do sklárny zavítat. Mají pro návštěvníky otevřeno každý pracovní den do 13 hodin. 
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Sami se můžete přesvědčit o  náročné, ale zajímavé práci 
těchto řemeslníků. Přesvědčili jsme se, že pracují srdcem.
 Navštívili jsme nejvýznamnější stavební památku, 
poutní kostel na Zelené hoře, který byl roku 1994 zařazen 
do seznamu světových kulturních a  přírodních památek 
UNESCO.
 Žďár n. S. má pěkné a klidné náměstí. Z větší části je 
pěší zónou. Děti se ve skupinkách po náměstí prošly, na-
koupily dárečky a osvěžily se zmrzlinou.
 Na závěr našeho putování jsme se zastavili u nádrže 
Pilák, která je rekreační zónou. Nachází se zde workou-
tová hřiště s pohyblivými a statickými stroji k posilování 
svalstva vlastní vahou. V areálu jsou tři dětská hřiště pro 
děti různého věku, minigolfové hřiště s 18 drahami různé 
obtížnosti. Pro hraní DiscGolfu je po celém areálu rozmís-
těno 9 košů. Dále jsou v areálu travnatá a písečná hřiště 
pro sportovní aktivity. Nachází se zde lanová dráha s dél-
kou 21 m a s nástupní rampou. Najdeme tady také sestavy 
dřevěných kůlů poskládaných do určitých tvarů (Balanční 
mikádo, Les na honěnou, Balanční dráha) - jsou určeny 
k rozvíjení balančních dovedností. Šeptanda je dvojice na-
slouchadel, která jsou spojena podzemním zvukovodem. 
Vše jsme si měli možnost vyzkoušet.
 Dvě a  půl hodiny dlouhá cesta domů nám rychle 
uběhla. Dopravu jsme si zajistili u pana Blechy z Písečné.
Atletické závody
 Atletické závody v Bystříčku se konají pro málotřídní školy z okolí. Jsme rádi, že můžeme pokra-
čovat v dlouholeté tradici. Žáci se setkávají se svými vrstevníky. S většinou z nich se budou naši školáci 
potkávat na ZŠ v Jablonném nad Orlicí.
Den dětí
 Těšíme se na Den dětí, které připravilo SDH Těcho-
nín se psovody POLICIE ČR. Vždy pro nás připraví zají-
mavé téma s mnoha aktivitami a děti odmění vděčnými 
dárky.
Den ozbrojených sil
 Na dopolední akci ve vojenském objektu Adam, kte-
rou pořádá Armáda ČR na konci června, se pokaždé těší-
me. Jde o cvičení z první pomoci, orientaci v terénu podle 
mapy, seznámení s historií opevnění hranic a spoustu dal-
ších zážitků.
Loučení s žáky pátého ročníku
 Tak jako každý rok se rozloučíme se šesti „páťáky“, 
kteří začnou dojíždět do Základní školy v Jablonném nad 
Orlicí. Přejeme jim úspěchy v další etapě jejich života.
 
 Vám posíláme přání klidného a slunného léta a těšíme se na další školní rok.

Za celý kolektiv Lenka Kreuselová
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Jarní koncert v celenské kapli (27. 4. 2019)
 V  sobotu odpoledne po Velikonocích 
očekávala krásně vyzdobená a vzorně uklizená 
kaplička svatého Jana Nepomuckého v Celném 
účinkující a posluchače Jarního koncertu. Den 
předtím paní Monika Krejsová s dcerou nově 
osázely květinami záhon u kaple a uklidily její 
vnitřek i  okolí. Květinová výzdoba oltáře roz-
zářila celou kapličku, právě upečený piškotový 
beránek nás v myšlenkách vracel k nedávným 
velikonočním svátkům. U  lavic voněly další 
sladké výtvory paní Moniky - výborné koláčky.
 
 Účinkujícím byl pěvecký sbor ŠestTet, jenž už zde naše občany potěšil při rozsvícení vánočního 
stromu. Kupodivu přijelo sedm tet a dokonce dva strejdové. V kapličce plné přátelských diváků se 
rozezněla nejprve chrámová hudba, kterou pak vystřídaly lidové písně a příjemné skladby populární 
hudby. Sbor si získal posluchače nejen výborným zpěvem, ale také milým vystupováním. Všichni spo-
lečně jsme v naší kapličce strávili chvíle vzájemného souznění.
 
 Doufáme, že se účinkujícím u nás také líbilo a znovu nás co nejdříve potěší svým zpěvem.
 Ivanka Špinlerová (foto: Stanislav Studený ml.)

Pálení čarodějnic (30. 4. 2019)
Těchonín
 Jako každý rok, tak i letos se 
děti i dospělí mohli v úterý 30. 4. 
pobavit na tradičním Pálení čaro-
dějnic u  hasičárny. Díky veršíku 
z  plakátu „V  ježibábu proměna, 
čeká na Tě odměna“ se kolem 
hasičárny letos pohyboval do-
statečný počet malých i  velkých 
čarodějek i  čarodějů, na hranici 
ovšem rukou velitele SDH Tě-
chonín Petra Duška ml. vzplála ta 
správná čarodějnice. Tu stvořily 
Jana Trojanová a Žaneta Budišo-
vá. Pan Ladislav Liebich měl opět 
na starosti grilování kuřat. Dozla-
tova ugrilovaná kuřátka byla tradičně vynikající a zmizela jako mávnutím kouzelného proutku. Počasí 
akci celkem přálo, konec zábavy se posunul do pozdních hodin.

Žaneta Budišová (foto: Jiří Trojan)

AKCE V OBCI
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Celné
 Na hřišti v Celném připravili jako každoročně členové a přátelé 
oddílu kopané TJ Sokol Těchonín dne 30. dubna 2019 navečer akci 
Pálení čarodějnic. Upálena byla nejen čarodějnice, ale žhavé uhlíky 
(za pomoci šikovných kuchařů) pro nás ugrilovaly šťavnatá kuřata. 
Při dobrém jídle, pití a  hlavně společně strávili návštěvníci pěkný 
večer. S čarodějnicí určitě pro letošek odešlo vše zlé.
 Ivanka Špinlerová

Uctění památky obětí 2. světové války (8. 5. 2019)
 Jako každý rok v předvečer Dne vítězství položili zástupci naší 
obce, příslušníci Armády České republiky a členové MO KSČM věn-
ce k Památníku osvobození. Pan starosta Josef Sedláček ve svém pro-
jevu připomněl nejen události konce 2. světové války, ale také to, jak se tento celosvětový konflikt dotkl 
naší obce.
 
 Věčnou připomínkou nadšení bránit vlast před německým fašismem a pozdějšího zklamání při 
nuceném opuštění po Mnichovské konferenci je dělostřelecká tvrz Bouda. Úctu a stálou vzpomínku si 
také zaslouží stateční manželé Eliška a Čeněk Junkovi, kteří z hájovny Zakopanka pomáhali všem, kdo 
se skrývali za války hlavně v Těchonínském lese. Rovněž další hajný Vendelín Šolc a mnozí jamenští 
občané nasazovali životy pro záchranu uprchlíků a partyzánů. Jejich prostého hrdinství si stále cení-
me.

 K obětem války patří i poručík (in memoriam kapitán) ženistů Václav Beran (nositel tří váleč-
ných křížů a medaile Za chrabrost) a rotmistr jezdectva Václav Beníšek (in memoriam štábní rotmistr 
pěchoty). Oba muži totiž zahynuli 22. září 1945 v Čerňovicích nad Kobylím dolem při zneškodňování 
munice po německé armádě.

 Účastníci slavnosti pak na místním hřbitově uctili památku kapitána Berana u jeho hrobu polo-
žením kytice a minutou ticha.

Ivanka Špinlerová (foto: Stanislav Studený ml.)
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Výstava hraček v hostinci U Mostu (18.–19. 5. 2019)
 Ve dnech 18. a 19. května probíhala v jedné místnosti našeho hostince výstava hraček. Připravila 
ji, jak plakátky hlásaly, skupina KULIN (kulturní iniciativa), kterou tvoří přibližně deset nadšených 
žen. Pomáhali a  hračky zapůjčili ovšem i  muži. Kdo vydařenou výstavu navštívil, přečetl si jména 
všech, kteří se na shánění a instalování podíleli. Bylo na co se dívat, mnozí návštěvníci tvrdili, že na 
jiných výstavách v okolí bylo exponátů méně. Mě například zaujaly tzv. jedlinské (později studenecké) 
hračky, které za 1. republiky vyráběly pod vedením svého učitele a trochu i za pomoci rodičů školní 
děti. Určitě se k nim v TL ještě někdy vrátíme. Každý návštěvník, ať už dítě, nebo dospělý, zde něco 
zajímavého objevil. Skupino KULIN, jen tak dál!

Ivanka Špinlerová (foto: Lenka Krejčová)

Noc kostelů (24. 5. 2019)
 V pátek 24. května se v rámci celorepublikové akce Noc kostelů otevřel i kostel sv. Markéty v Tě-
choníně.

 Hudební program byl vyvrcholením několikaměsíční přípravy všech účinkujících. Děti ze školní 
družiny zahrály na flétny lidové písně a písničky z pohádek. Hrály sólo, dvojhlasně i s doprovodem 
kytary, na kterou hrála Sandra Krejčová. Mohli jste slyšet Martinku Hrdinovou, Natálku Duškovou, 
Matěje Trejtnara, Adélku Mertovou, Šárku Zigáčkovou a Emu Vágnerovou. Vystoupení s dětmi sesta-
vila a nacvičila Lenka Krejčová.

 Dále nám veselé písničky zazpívaly děti z mateřské školy: Vincentek Čoban, Alička Všetičková, 
Jasmínka Všetičková, Péťa Hrdina, Bára Dostálková, Dáda Kaplan, Laurinka Chládková, Dominik 
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Chládek, Maruška Moravcová, Jára Chládek a Eliška Franková. Na klávesy je doprovázela Iva Jiruško-
vá.
 
 Publikum děti odměnilo velkým potleskem. Po koncertě jsme mohli sledovat prezentaci historic-
kých fotografií, prohlédnout si veškeré prostory i zařízení kostela a ochutnat mešní víno. Kdo trpělivě 
vystál frontu, mohl se podívat do věže na zvony. Pro velký zájem byla Noc kostelů v Těchoníně ukon-
čena až ve 22 hodin.

A. Břinčilová, L. Krejčová (foto: Z.Bartoš)

Pochod Toulání kolem Orlice (8. 6. 2019)
 Za organizátory 24. ročníku Toulání kolem Orlice můžu konstatovat, že letošní přípravy byly 
velice náročné. I přes nepřízeň počasí na start nakonec dorazilo 349 registrovaných turistů. Všech-
ny trasy byly skvěle označeny (čímž děkujeme všem značícím pomocníkům) a v Knize dojmů nám 
přibylo zase spoustu velmi pozitivních vzkazů. Dětská trasa se letos zaměřila na hledání pokladu se 
Sherlockem Holmesem a dětem se velmi líbila hlavně workshopová část, kde si mohly samy odebrat 
otisky prstů a pomocí lupy je důkladně zkoumat. Osmisměrky i rébusy všichni skvěle zvládli a na před-
posledním zastavení si vyzkoušeli krásné chemicko -fyzikální pokusy. Odměnou jim za to byl poklad, 
který pomocí kódu z hádanek otevřeli. Na trase 13 km, 23 km i 40 km turisté hojně využívali možnost 
volné vstupenky na tvrz Bouda i na rozhlednu na Suchém vrchu.
 
 Všichni se šťastně vrátili do cíle, kde jim v podvečer zahrály skupiny Kamarád Krteček z Prahy 
a INV z Jablonného nad Orlicí. O občerstvení se opět postarali členové SDH Těchonín.
 
 Opět se nám podařilo kancelář hejtmana Pardubického kraje přesvědčit o záslužnosti naší akce, 
a tak jsme i letos získali záštitu hejtmana Pardubického kraje pana Martina Netolického.
 

 Děkujeme všem dobrovolníkům, kteří s akcí pomáhají. Děkujeme i letos za přízeň turistů a těší-
me se na další ročník - tentokrát snad s letním rázem počasí…

Jiří Trojan (foto: Jana Trojanová)
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 V jarním čísle Těchonínských listů jsme se spolu s panem Jaroslavem Hamanem vrátili o ně-
kolik let zpět a zavzpomínali na jeho působení v Těchoníně. Kromě jiných zmínil i jméno dalšího 
výborného kantora, který část svého života spojil s naší obcí. Možná už tušíte, že další osobností, se 
kterou jsme si povídali, je pan Jaromír Vacek.
 Jaromír Vacek vyrůstal v Jamném nad Orlicí. Po ukončení gymnázia v Králíkách a jednoletém 
abiturientském kurzu v Rychnově nad Kněžnou se od roku 1957 věnoval povolání učitele prvního 
stupně. V roce 1961 se pan Vacek v pouhých 22 letech nastěhoval do budovy školy na Studeném 
a přebral vedení školy po tehdejším učiteli panu Hrabáčkovi z Mladkova. Výuka nebyla vůbec jedno-
duchá. Nebylo výjimkou, že v jedné třídě vyučoval žáky čtyř ročníků najednou. Od roku 1977 proto 
pan Vacek začal spolupracovat s tehdejším ředitelem těchonínské základní školy panem Adolfem 
Paukem a vzájemně si při výuce vypomáhali. Některé děti vyplnily počet dětí v ročníku v Těchoníně 
a naopak. Povolání učitele s sebou neslo i další povinnosti. Učitel byl uznávaným člověkem v obci, 
byl důležitou součástí kulturního života i činnosti spolků v obci. Pan Vacek například pracoval jako 
knihovník v knihovně a účastnil se i dalších aktivit.
 V roce 1985 se Jaromír Vacek stal ředitelem Základní školy v Těchoníně. Ve funkci ředitele na-
hradil dosavadního ředitele pana Pauka. Pan Vacek pokračoval v opravách a zvelebování školy, které 
pan Pauk začal. Za jeho působení došlo k výměně sklepních oken, na střeše se podařilo zabudovat 
sněhové zábrany, upravilo se i okolí školy. Mezi zahradou a hřištěm byl postaven plot, chodník byl 
pokryt novými dlaždicemi a změnami prošla i školní zahrada. Pan Vacek s dětmi pěstoval túje, mečí-
ky a další okrasné rostliny. Pokračoval tak v práci a filozofii, kterou zde započal tehdejší velmi oblí-
bený ředitel a učitel pan Antonín Špinler. I nadále tedy byli žáci vedeni k tomu, aby nebyli lhostejní 
k okolí, přírodě a životu v obci.
 I pana Vacka jsem se ptala na výhody a nevýhody malotřídní výuky. „Vyučování v malotřídní 
škole je náročné pro učitele i žáky. Učitel musí být stále ve střehu, prakticky celou hodinu mluví. 
Zkrátka si ani na chvilku neodpočine,“ vzpomíná pan Vacek. Dodává, že taková výuka má svá pozi-
tiva i pro žáky. „Pokud jsou děti ukázněné a vnímavé, může být tato forma výuky prospěšná. Mladší 
děti se učí od starších, starší děti mladším pomáhají. Naučí se samostatnosti a spolupráci.“ Ostatně 
ze své zkušenosti mohu potvrdit, že jsem jako prvňáček ráda poslouchala čtvrťáky číst z jejich čítanky 
a těšila jsem se, až budu umět číst stejně jako oni. V malé škole vládla rodinná a přátelská atmosféra, 
všichni se znali a pomáhali si.
 Při vzpomínání na léta strávená v Těchoníně pan Vacek vyzdvihuje zejména dobrý kolektiv. 
„Se všemi kolegy byla skvělá komunikace a spolupráce. Byli jsme taková rarita – tři muži učitelé na 
základní škole. Ačkoli dříve bylo ve školství více mužů než žen, byli jsme snad jediná škola, kde učili 
pouze muži.“
 Pan Vacek odešel do důchodu v roce 2000. Funkci ředitelky školy po něm převzala paní učitelka 
Lenka Kreuselová. Ve školství strávil 43 let, z toho 15 let v naší obci. Na otázku, zda by při výběru 
povolání znovu volil povolání učitele, odpovídá: „Vždycky jsem rád pracoval s dětmi. Nikdy mě nena-
padlo dělat něco jiného. V dnešní době je to možná jiné a důraz se více klade na finanční ohodnocení. 
Myslím si, že i postavení a role učitele se za ta léta velmi změnily. Ostatně jako celé pojetí školství. Na 
léta strávená ve škole ale vzpomínám rád a neměnil bych.“
 Po odchodu do důchodu se naplno začal věnovat svému velkému koníčku – zahradě. Však taky 
kolem domu Vackových vše krásně kvete. Kromě práce na zahradě a kolem domu se zajímá o foto-
grafování, rád čte. Ze své knihovny má nejraději cestovatelské romány autorů Hanzelky a Zikmunda. 
Nesmím zapomenout ani na další zajímavou zálibu – vyřezávání ze dřeva lupenkovou pilkou, které 

SETKÁNÍ S…
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se pan Vacek věnuje zejména během zimních měsíců, kdy zahrada odpočívá a nabírá síly do další 
sezóny.
 V letošním 
roce pan Vacek 
oslavil významné 
životní jubileum. 
U této příležitosti ho 
na Studeném navští-
vily členky SPOZ– 
Hana Jentschková, 
Lenka Kreuselová 
a Ivanka Špinlerová. 
Spolu s nimi mu po-
přál i bývalý kolega 
pan Jaroslav Haman 
a společně zavzpo-
mínali na poslušné 
žáky, spolupráci 
s rodiči i veselé zá-
žitky z učitelských 
let. Všichni pak na 
památku dostali 
dřevěné zvířátko, které pan Vacek sám vyřezal. Ostatně ani já jsem neodcházela s prázdnou a sbírku 
suvenýrů jsem rozšířila o dřevěného mazlíčka :).
 Za sebe, a vě-
řím, že i za všech-
ny čtenáře, panu 
Vackovi přeji stále 
pevné zdraví, aby 
se i nadále mohl vě-
novat svým zálibám 
a těšil se ze široké 
rodiny, kterou tvoří 
tři děti – dcery Hana 
a Alena a syn Jaro-
mír, osm vnoučat 
a tři pravnoučata. 
Manželé Vackovi 
tak stále mají komu 
předávat své zku-
šenosti, znalosti 
a lásku. A to je stále 
nejsilnější a největ-
ší poslání každého 
z nás.

Radka Makarová (foto: Alena Veselá, archiv J. Vacka)
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Úmrtí:
 Costea Adrián 16. 4. 2019
 Volf Zdzislawa 1. 6. 2019
 Duchoňová Marie 7. 6. 2019

Nově narození:
 Matoušek Tomáš 19. 05. 2019

Životní jubilea
duben
 50 let Costea Galvan Luis Jose
 70 let Šimek Ladislav
 75 let Hejl Jiří

květen
 50 let Nepustil Aleš, Vaňous Richard
 55 let Krejčová Lenka, Sedláčková Dagmar
 60 let Ryba Luděk
 70 let Studený Stanislav
 75 let Junek Jiří
 80 let Vágnerová Marie

červen
 70 let Papoušek Mikuláš
 75 let Růžičková Ivana
 80 let Vágner Ladislav
    Blahopřejeme, hodně štěstí a zdraví.

 

?
Statistika pohybu obyvatel

v obci Těchonín
od 1. 4. 2019 do 17. 06. 2019: 

přistěhovaní: 2
narození: 1

úmrtí: 3
Počet obyvatel v obci 591.

Trocha statistiky…

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Dne 26. 6. 2019 by se dožil 
100 let náš tatínek, dědeček

a pradědeček pan Alois Jiráska.
S úctou a láskou vzpomíná syn 

Jirka s rodinou
a dcera Blanka

s vnučkou Tamarou.

Vzpomínáme
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?
VOLBY do Evropského parlamentu (EP) – 24. a 25. 5. 2019, výsledky v obci Těchonín,

v České republice a zvolení poslanci Evropského parlamentu za Českou republiku.

Obec Těchonín:
Platné hlasy 188, volební účast 39%, zapsáno 482 voličů v seznamu.
Získané hlasy: ANO 2011 44 (23,4%), KSČM 25 (13,29%), ODS 21 (11,17%), Česká pirátská strana 
19 (10,1%), Svoboda a přímá demokracie -Tomio Okamura (SPD) 18 (9,57%), ČSSD 12 (6,38%), STA-
ROSTOVÉ (STAN) s regionálními partnery a TOP 09 11 (5,85%), Rozumní a Národní demokracie-
-STOP MIGRACI -NECHCEME EURO 7 (3,72%), Alternativa pro Českou republiku 2017 6 (3,19%), 
ANO, vytrolíme europarlament 5 (2,65%), Křesťanská a  demokratická unie -Československá strana 
lidová 5 (2,65%), Pro Česko 4 (2,12%), Vědci pro Českou republiku 3 (1,59%), HLAS 2 (1,06%), Cesta 
odpovědné společnosti 1 (0,53%), Evropa společně 1 (0,53%), NE -VOLIM.CZ 1 (0,53%), Sdružení 
pro republiku -Republikánská strana Československa Miroslava Sládka 1 (0,53%), Strana nezávislosti 
České republiky 1 (0,53%), Strana soukromníků České republiky a NEZÁVISLÍ s podporou Občanské 
demokratické aliance a profesních společenstev 1 (0,53%).

Česká republika:
volební účast 28,72% voličů.

Volby do EP se v ČR konaly už počtvrté, kandidovalo v nich 39 uskupení, na jejichž kandidátkách 
figurovalo 842 kandidátů.
Získané hlasy v procentech, počet mandátů, zvolení poslanci EP:
ANO 2011 21,18% (6) - Martina Dlabajová, Martin Hlaváček, Dita Charanzová, Ondřej Knotek, On-
dřej Kovařík, Radka Maxová.
ODS 14,54% (4) – Evžen Tošenovský, Alexandr Vondra, Veronika Vrecionová, Jan Zahradil.
Piráti 13,95 (3) – Markéta Gregorová, Marcel Kolaja, Mikuláš Peksa.
TOP 09 a STAN 11,65% (3) – Luděk Niedermayer, Stanislav Polčák, Jiří Pospíšil.
SPD 9,14(2) – Hynek Blaško, Ivan David.
KDU -ČSL 7,24 (2) – Michaela Šojdrová, Tomáš Zdechovský.
KSČM 6,94% (1) – Kateřina Konečná.
Evropský parlament má 751 členný zákonodárný sbor, zastoupení v něm má 28 zemí. Česká republika 
má v EP 21 poslanců a v EU je od roku 2004.

Zpracoval : Karel Vencl

VOLBY DO EVROPSKÉHO PARLAMENTU
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JAKÁ JE (BYLA) VAŠE PROFESE?

 Na vaši otázku mám jednoduchou odpověď. Po celou dobu mého pracovního poměru jsem zůstal 
u jedné profese. Maličko to rozvedu. Vystudoval jsem čtyřletou Střední průmyslovou školu strojnickou, 
obor strojírenská technologie, v Rychnově nad Kněžnou a později v  letech 1979/1981 jsem absolvoval 
dvouleté dálkové pomaturitní specializační studium při zaměstnání na Střední průmyslové škole v Čes-
kých Budějovicích se zaměřením na mechanizaci a automatizaci výrobních zařízení.
 Po maturitě v roce 1962 jsem nastoupil do závodu Tesla Jablonné nad Orlicí, kde jsem v průběhu 
jednoho roku prošel jednotlivými výrobními provozy. Potom jsem nastoupil základní vojenskou službu 
a po jejím ukončení v roce 1965 jsem se do závodu Tesla vrátil. Nastoupil jsem do konstrukční kanceláře, 
kde jsem se zabýval konstrukcí jednoúčelových strojů a výrobních zařízení. Od roku 1992 jsem ve stejné 
profesi pokračoval u firmy Lux, s. r. o. Jablonné nad Orlicí, a to až do odchodu do důchodu. Nakonec 
z toho bylo čtyřicet jedna let práce v jedné profesi.

CO VÁS NA PRÁCI ZASTUPITELE BAVÍ NEJVÍC A CO JE TÍM NEJDŮLEŽITĚJŠÍM DŮVO-
DEM, KVŮLI KTERÉMU JSTE SE AKTIVNĚ ZAPOJIL DO DĚNÍ V OBCI?

 Dění v obci mě vždy zajímalo, nechtěl jsem stát stranou a chtěl jsem se na rozvoji obce podílet. To 
byl a je hlavní důvod mé činnosti v samosprávě. Zajímavá a poučná byla i práce s občany. Nedokážu říci, 
co by mě na práci zastupitele nebavilo. Vidím ji jako zajímavou a pozitivní činnost. V místní samosprávě 
pracuji jako volený zástupce velmi dlouho a v současném zastupitelstvu naší obce jsem nejdéle činným 
zastupitelem. Je tomu téměř padesát let, kdy jsem byl poprvé zvolen poslancem Místního národního vý-
boru v Těchoníně, a dále jsem byl volen nepřetržitě až do současnosti. Po roce 1990 již nebyli voleni 
poslanci, ale zastupitelé obce. Po dobu čtrnácti let jsem zastával neuvolněnou funkci tajemníka Místního 
národního výboru v Těchoníně. Velmi jsem si vždy vážil důvěry občanů, kterou jsem zvolením získal. 
Uvědomoval jsem si, že jsem občanům určitým způsobem zavázán a že je mojí povinností pro ně praco-
vat. Moc za projevenou důvěru i dnes děkuji. Nikdy jsem nelitoval svého volného času, který musel být 
pro činnost v samosprávě nutně využíván.

Karel Vencl
zastupitel obce Těchonín

NAŠI ZASTUPITELÉ
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S JAKÝMI PLÁNY NEBO PŘEDSTAVAMI JSTE DO FUNKCE ZASTUPITELE VSTUPOVAL?

 Částečně jsem na to odpověděl v předchozí otázce. O to, abych mohl já nebo kdokoliv jiný v zastu-
pitelstvu obce působit, se usiluje ve volbách a dosáhne se toho zvolením. Plány a představy jsou shrnuty 
ve volebním programu hnutí nebo strany, za kterou se kandiduje. Zda dojde k naplnění představ, více či 
méně záleží na zastupitelstvu obce, které o věcech rozhoduje většinou hlasů. Zažil jsem dost volebních 
období na to, abych mohl říci, že každé volební období bylo trochu jiné, ale každé něčím přispělo k rozvoji 
obce a ve prospěch občanů. Bylo tomu tak v minulosti a je tomu tak i v současnosti. Po celou dobu mé 
činnosti v samosprávě jsem se snažil být tomu nápomocen. To by však bylo téma na jiné a delší povídání.
 Chci ještě dodat, že jako zastupiteli obce mi šlo a jde především o to, aby se občanům v obci dobře 
žilo, aby se účelně investovalo do rozvoje obce, aby bylo zabezpečováno vše, co zabezpečováno být má, 
tedy služby, doprava, škola a spousta dalších věcí, ale také že je účelně a efektivně nakládáno s finančními 
prostředky obce, s prostředky, které jsou všech daňových poplatníků.

O ČEM JSTE SNIL JAKO MALÉ DÍTĚ?

 Od mých dětských let uplynulo dost času, a tak je těžké něco konkrétního říci. Děti snily o mno-
hém dříve i nyní. Za mého dětství jsme snily o zdánlivých maličkostech a  ty, když se uskutečnily, tak 
jsme z toho měly radost. Jsme v období před školními prázdninami, tak jsem například snil o tom, jak 
si prázdnin společně s ostatními dětmi užiji, konkrétně na Celném, při společných hrách a sportování 
venku, o tom, ke které babičce nebo tetě jet na část prázdnin, že si sám opravím kolo, abych na něm mohl 
jezdit. Víte, především chci říci, že dětské období je krásné, bezstarostné, ale také velmi krátké. Ukončením 
povinné školní docházky vlastně končí. To vše si člověk uvědomí až později v dospělosti, i když jsme také 
snily o tom, že bychom dospělými chtěly být nejlépe hned.

JAKÉ JSOU VAŠE ZÁLIBY. CO DĚLÁTE VE VOLNÉM ČASE?

 Spojím to dohromady. Kupodivu moc volného času nemám, ale musí se nějaký najít. Je stále co 
„vylepšovat“ kolem domku, co se z různých důvodů dříve neprovedlo, trávím čas s rodinou, občas podnik-
neme s manželkou výlet do blízkého i vzdálenějšího okolí, zajímá mě literatura faktu.

JAKÝCH VLASTNOSTÍ A DOVEDNOSTÍ SI U DRUHÝCH CENÍTE?

 To je také o autoritách a lidech, kterých jsem si vážil a vážím. Alespoň já to tak vnímám. Především 
to byli rodiče, kteří si úctu a vážnost zaslouží. Dále to jsou učitelé, kteří byli autoritou nejen pro nás žáky, 
ale i pro rodiče, měli prestiž. O jejich dovednostech a znalostech nebylo třeba pochybovat, byli přísní, ale 
co je důležité, ve své většině byli spravedliví. Tuto vlastnost jsem velmi oceňoval. Proto také setkávání nás 
žáků a učitelů po letech bylo bezproblémové. Dalšími důležitými vlastnostmi, které oceňuji, je skromnost, 
slušnost a pracovitost. V životě jsem se setkal s mnoha lidmi, především na pracovišti, a je zajímavé, že 
ti skromní, slušní a pracovití byli právě ti, kteří hodně uměli, byli dobří ve své profesi, dokázali předávat 
zkušenosti a vůbec nezáleželo na tom, zda šlo o technika, dělníka nebo kohokoliv jiného. Ještě jednou dů-
ležitou vlastností, které si vážím, je čestnost. K tomu však dodám, raději čestného nepřítele než nečestného 
přítele.
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JAKÁ JE (BYLA) VAŠE PROFESE?

 Odpověď na tuto otázku je jasná. Odmala jsem chtěla pracovat s dětmi a učitelské povolání moje 
přání naplňuje. Svou učitelskou cestu jsem zahájila v naší obci po mateřské dovolené. Tehdy jsem přijala 
učitelské místo po panu Jaroslavu Hamanovi. Když v roce 2000 odešel pan Jaromír Vacek do důchodu, 
převzala jsem po konkurzním řízení vedení školy.

CO VÁS NA PRÁCI ZASTUPITELE BAVÍ NEJVÍC A CO JE TÍM NEJDŮLEŽITĚJŠÍM DŮVO-
DEM, KVŮLI KTERÉMU JSTE SE AKTIVNĚ ZAPOJILA DO DĚNÍ V OBCI?

 Jsem ráda, že se mohu společně s občany Těchonína účastnit společenských akcí. V rámci SPOZ 
pořádáme vítání občánků a ráda se setkávám se staršími občany, kteří slaví svá životní jubilea. Vyslechnu 
si jejich životní příběhy a zajímají mě jejich zkušenosti a názory.

O ČEM JSTE SNILA JAKO MALÉ DÍTĚ?

 Od svých dětských let jsem ráda pracovala s dětmi a svými vrstevníky. Vedla jsem různé kroužky 
a aktivně se účastnila akcí v Jablonném nad Orlicí. V době, kdy jsem se měla rozhodovat o svém budou-
cím povolání, zvítězilo Gymnázium v Žamberku a následně studium na PF v Hradci Králové, obor učitel-
ství 1. stupně. Svou učitelskou dráhu jsem musela odsunout kvůli příjemným rodičovským povinnostem.
Po přestěhování do Těchonína mne místní občané mile přijali. Jsem proto ráda, že učitelskou a zastupi-
telskou prací jim mohu jejich přijetí vrátit.

JAKÉ JSOU VAŠE ZÁLIBY, CO DĚLÁTE VE SVÉM VOLNÉM ČASE?

 Volný čas ráda trávím na zahradě a v přírodě. Jak se říká, vyčistím si zde hlavu. V poslední době 
jsem před svou zájmovou činností upřednostnila péči o rodinu a především o vnoučata.

S JAKÝMI PLÁNY NEBO PŘEDSTAVAMI JSTE DO ZASTUPITELSTVA VSTUPOVALA?

 Na tuto otázku najdete odpovědi v předcházejících otázkách…

Lenka Kreuselová
zastupitelka obce Těchonín



35

JAKÉ VLASTNOSTI NEBO DOVEDNOSTI SI U DRUHÝCH CENÍTE?

 Cením si upřímnosti a jsem ráda, že mám kolem sebe i dobré přátele. Mohu se na ně vždy obrátit 
a vím, že mi nezištně pomohou. Myslím, že přátelství a dobré sousedské vztahy jsou všude a vždycky 
zapotřebí.

Zastupitelstva obce – termíny a program
Červenec - řádné zasedání zastupitelstva obce se v tomto měsíci nekoná.

Srpen - 14. 8. 2019 v 18:00 hod.
• Zpráva předsedy finančního výboru o plnění rozpočtu obce za 1. pol. roku
• Zpráva účetního o placení poplatků a nájemného k 31. 7. 2019
• Žádost o poskytnutí dotace z prostředků Pardubického kraje v rámci POV 

na rok 2019

Září - 11. 9. 2019 v 18:00 hod.
• Zajištění dopravní obslužnosti v obci
• Odvoz a skládkování komunálního odpadu
• Činnost Sboru dobrovolných hasičů

Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – PODZIM 2019
Uzávěrka: v neděli 15. 9. 2019, v prodeji budou od pátku 27. 9. 2019
Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitostné. Termín uzávěr-
ky je nejzazší termín pro odeslání nebo odevzdání příspěvku. Pří-
spěvky prosím zasílejte na adresu: listy@techonin.cz nebo můžete 
písemný příspěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, jejich 
jména jsou uvedena na zadní straně obalu TL.

Těchonínské listy můžete zakoupit: Konzum Těchonín, prodejna potravin na Celném, Obecní úřad 
Těchonín, informační centrum Jablonné nad Orlicí.

INFORMAČNÍ OKÉNKO

Základní cena inzerce v Těchonínských listech: 3 Kč/cm2 (včetně DPH)
Velikost : šířka x výška
A – 6,4 x 3,7 cm = 71 Kč
B – 12,8 x 3,7 cm = 142 Kč
C – 12,8 x 7,4 cm = 284 Kč
D – 12,8 x 9,25 cm = 355 Kč (1/2 strany)
E – 12,8 x 11,1 cm = 426 Kč
F – 12,8 x 14,8 cm = 568 Kč
G – 12,8 x 18,5 cm = 710 Kč (1 strana) 
 
Při opakované inzerci nad částku 100 Kč, a to pouze v následujícím vydání Těchonínských listů, lze poskytnout
slevu až 20% z původní ceny (není na ni nárok).C
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Zveřejnění blahopřání,
poděkování nebo vzpomínky v TL:
Do velikosti: šířka x výška
A – 12,8 x 4.6 cm – 50 Kč (1/4 strany)
B – 12,8 x 9,2 cm – 100 Kč (1/2 strany)
C – 12,8 x 13,8 cm – 150 Kč (3/4 strany)
D – 12.8 x 18,5 cm – 200 Kč (celá strana)
Může být i fotografie.
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Užitečné rostliny z našich luk a lesů
 
 Jakmile se na nás usměje jarní sluníčko a vyžene ze země první rostlinky, začíná sezóna sběru lé-
čivých bylin. Většina z nás čeká, až vyrazí pod stromy česnek medvědí a těšíme se na to, až jeho zelené 
lístky budeme ve všech možných úpravách pojídat. Protože ho skoro všichni známe, jeho účinky na 
naše zdraví způsobily jarní nájezdy do míst, kde roste. Na tomto místě se přimlouvám za sklizeň bez 
cibulek, aby nám tato bylina z lesa nevymizela. O jarním sběru podbělu, devětsilu, jitrocele a dalších 
známých jarních bylin se zmiňovat nebudu, bylo by to nošení dříví do lesa. Upozorním na dvě rostli-
ny, které spíš neznáte, nebo prostě nesbíráte a nepoužíváte.
 
 První je česnáček lékařský (Alliaria 
petiolata) z čeledi brukvovitých, bylina, již 
potkáváte téměř na každém kroku při ces-
tách v lese, na krajích lesa, dokonce i u sil-
nice. České i  latinské jméno odkazují na 
spojení s  česnekem. Jestliže totiž rozem-
nete list česnáčku, voní po česneku. I chuť 
je jemně česneková, proto naši předkové 
tuto bylinu používali podobně jako med-
vědí česnek. Rostlina je dvouletá, vysoká 
od 20 do 90 cm, má střídavé vroubkova-
né listy v horní části srdčité, v dolní led-
vinovité. Ve vrcholových hroznech nese 
bílé květy. Naši předkové ji také nazývali 
zaječí nebo psí česnek, rovněž česnečin-
ka. Dříve se ze semen (z plodů – šešulí) 
tlačil olej, byl dobrý jako dezinfekce, na 
rány a  záněty v ústní dutině. Každopád-
ně je česnáček i přes jakousi výskytovou 
všednost zajímavý v účincích.
 
 Nesuší se, takže ho užíváme vždy 
čerstvý. Působí proti jarní únavě, jako 
detoxikační prostředek, vypuzuje ze střev 
kvasinky způsobující nadýmání, prý po-
máhá i čistit krev. Obsahuje velké množ-
ství vitamínu C, provitamín A a několik 
glykosidů. Nově se mu přisuzují i protira-
kovinné účinky.
 
 Jak ho užívat? Nejjednodušeji mladé lístky na chleba s máslem, přidávat do salátů, na maso, ryby, 
do polévek. Můžeme si také připravit bylinkový ocet – naplnit láhev (sklenici) lodyhami s poupaty, za-
lít vinným (jablečným) octem a za pár dní máme ocet s jemnou česnekovou příchutí na různé zálivky. 
Podobně jako z česneku medvědího si můžeme připravit i z česnáčkových mladých listů pesto.

PŘÍRODA KOLEM NÁS

Česnáček lékařský (Alliaria petiolata)
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Druhou rostlinkou, ke které 
máme v naší rodině vřelý vztah, 
protože ji měl rád náš tatínek, je 
popenec břečťanolistý, někde se 
uvádí břečťanovitý (Glechoma 
hederacea L.) z  čeledi hluchav-
kovitých. Zastupuje na našich 
zahradách spíš plevel, lze ho na-
jít v  přírodě skoro všude. Je to 
vytrvalá rostlina s  plazivým, na 
uzlech zakořeňujícím oddenkem. 
V  úžlabí listů vykvétají drobné 
modrofialové kvítky. Název je od-
vozen od podobnosti listů a růstu 
s  břečťanem. Rostlina příjemně 
voní a  má mírně nahořklou ko-
řennou chuť. Jako koření se po-
užívá čerstvá i  sušená nať (sušit 
se musí opatrně, silice je prchavá 
- my sušíme jen lístky). Nesbírá-
me mohutnější popenec chlupatý 
(Glechoma hederacea L. subsp. 
hirsuta), ten totiž nepříjemně 
páchne.
 
 V  lidové kuchyni se pou-
žíval už od pravěku, z  lidových 
názvů uvádím například openec 
a zádušník, moďálka, kundrátek, 
nádešník, budra. Ve středověku 
se věřilo, že zahání mor. Naše 
prababičky jím kořenily podobně 
jako pepřem (čerstvým i sušeným), odvarem hojily rány. Dnes víme, že obsahuje hořčinu glechomin, 
silice, třísloviny, pryskyřice, cholin, vitamíny (hlavně C) a jiné látky. Pomáhá zlepšovat látkovou výmě-
nu, doporučuje se na úpravu žaludeční kyselosti. Podporuje činnost žlučníku, má močopudné účinky, 
pomáhá při poruchách trávení a nadýmání. Doporučuje se i při lehčích onemocněních dýchacích cest.

 Popenec se užívá především jako zelené koření do polévek (my do bramboračky, některých ze-
leninových a občas i do buřtguláše – ale jemně, na kořenitou chuť si neznalec musí zvyknout, nesmí 
se překrýt hlavní chuť), do míchaných vajíček, tvarohu, omelet a nádivek (já trochu i do velikonoční). 
Sušený dáváme do směsi bylinkového koření, do polévek, dušených mas se zeleninou, omáček a kar-
banátků. Abyste mi nespílali, znovu upozorňuji, že trháme lesklé čerstvé lístky (ne chlupaté) a doporu-
čuji zkusit po trochách (samotný chutná málokomu), protože silice této rostlinky jsou silné. Pravdou 
je, že chutná spíš lidem, kteří používají ve svém jídelníčku rádi i jiné byliny.
  

Ivanka Špinlerová

Popenec břečťanolistý (Glechoma hederacea L.)
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Přemýšlíte, kam narychlo vyrazit o víkendu, nebo jen potřebujete inspiraci? Vybrali jsme pro Vás ně-
kolik tipů na výlety a akce, které se během léta konají v blízkém okolí. A vůbec nevadí, že už jste tam 
byli stokrát.

JÍZDA HISTORICKÝM VLAKEM
Jste fanoušky železnice nebo se jen chcete vydat na výlet historickým vlakem po našem okolí? Ne-
váhejte a vyzkoušejte jízdu historickými vlaky, které již v běžném provozu neuvidíte. Výletní vlak je 
vedený parní lokomotivou z roku 1922 („Velký bejček“), nebo motorovým vozem „Krokodýl“ vyrobe-
ným v roce 1963. Na cestu se můžete vydat každou sobotu od 15. června do 28. září. Bližší informace 
a jízdní řád najdete na stránkách http://www.cdmuzeum.cz/cd -nostalgie/nostalgicke -vlaky/-29699/.

KRÁLICKÝ SNĚŽNÍK
Králický Sněžník leží v centrální a vrcholové části stej-
nojmenného pohoří v  nadmořské výšce 820  – 1424 m 
a  často bývá považován za nejkrásnější horský vrchol 
u nás. Nestojí tu totiž žádný hotel ani chata a nevede sem 
silnice ani lanovka. Nic, co by narušovalo krásnou pří-
rodu. Při jeho návštěvě tedy musíte spoléhat na vlastní 
síly, zásoby a oblečení. Nejčastějším výchozím bodem na 
vrchol Králického Sněžníku je osada Stříbrnice u Staré-
ho Města pod Sněžníkem, volit ale můžete i  jiné trasy. 
V chráněném území se vyskytují některé vzácné druhy 
rostlin i živočichů.

DOLNÍ MORAVA
Pokud dáváte přednost aktivnímu prožití volného času, 
vyzkoušejte některou z aktivit na Dolní Moravě. Ta sli-
buje hory zážitků i v létě. Na své si zde přijdou milovníci 
cyklistiky, turistiky i adrenalinových sportů. Nenudí se 
tu ani děti, pro které jsou připraveny například dětské 
zábavní parky v  čele s  obřím mamutem. Plánujete -li 
rodinný výlet, můžete se vydat na Stamichmanovu na-
učnou stezku, během které se dozvíte mnoho informací 
o lese a jeho obyvatelích, nebo vystoupat na Stezku v ob-
lacích. Novinkou letošního léta je Mamutí horská dráha, 
nejdelší bobová dráha v České republice a druhá nejdelší v Evropě. Adrenalinovou jízdu zde můžete 
zažít už v srpnu. Více informací najdete na www.dolnimorava.cz.

PASTVINY
Kouzlo Pastvinské přehrady můžete objevovat na šla-
padle, elektro lodi nebo lodičce. Kolem přehrady se mů-
žete vypravit i Pastvinským vláčkem. Pravidelné projížď-
ky začínají u restaurace U Mostu. V  loňském roce zde 
byl zahájen provoz bobové dráhy, kterou najdete v loka-
litě zvané Na Panelu.

KAM O PRÁZDNINÁCH
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SKIBUKOVKA
Letní akce můžete 
zažít i  ve Skiresortu 
Bukovka. V  sobotu 
3. srpna se můžete vy-
dat Lanovkou za po-
hádkou a o týden poz-
ději zažít odpoledne 
plné her, divadla, tan-
ce a hudby na Bukov-
ka festu. Tak přijeďte, 
máte to za bukem. 
www.skibukovka.cz

ČESKÉ PETROVICE
Neobvyklé sportovní aktivity můžete vyzkoušet i  ve 
Sportovním areálu České Petrovice. Čeká na Vás letní 
tubing, trampolíny, nafukovací překážková dráha a  ti 
odvážnější mohou zdolat sjezdovku na horských terén-
ních kárách. http://www.ceskepetrovice.com/

ZEMSKÁ BRÁNA
Přírodní rezervace Zemská brána je oblíbeným místem 
turistů i cyklistů. Během cesty krásnou přírodou se do-
zvíte i  spoustu zajímavostí z historie a  rozšíříte si zna-
losti o přírodě. Víte například, kdo byl Ledříček nebo co 
je to řopík? Pokud ne, nepřehlédněte informační panely, 
které Vám dají odpověď. Naučná stezka začíná na par-
kovišti u silnice z Bartošovic v Orlických horách, vede 
od kamenného mostu údolím Divoké Orlice až do osady 
Amerika u Klášterce nad Orlicí.

KRÁLICKÁ PEVNOSTNÍ OBLAST – CIHELNA 2019
Králická pevnostní oblast Vám nabízí deset 
muzeí ve zpřístupněných pevnostních objek-
tech, ale i  krásnou přírodu a  akce, které zde 
můžete navštívit v  průběhu celého roku. Tou 
nejznámější je tradiční vzpomínková akce Ci-
helna, která se koná ve druhé polovině prázd-
nin. V  letošním roce se na tuto podívanou 
můžete těšit ve dnech 16. až 18.  srpna  2019. 
Podívejte se na stránky www.akcecihelna.com, 
kde jsou všechny informace o akci i doprovod-
ném programu.
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Před prázdninami…

 Vzhledem k tomu, že se blíží poslední škol-
ní den, pardubická krajská policie by ráda dala 
občanům několik cenných preventivních rad na 
prázdniny. V první řadě bychom rádi apelovali 
na rodiče ve vztahu k  vysvědčení, aby byli při 
hodnocení neúspěchů svých dětí rozvážní a ne-
zvýšili se nám počty pohřešovaných dětí.
 Jako každoročně se řada z  nás chystá na 
dovolené, chaty a  chalupy vozidlem. Období 
prázdnin je v  tomto ohledu poměrně rizikové 
z  důvodu vysokých denních teplot, oprav ko-
munikací, uzavírek, tvoření se kolon nebo tep-
lotních změn povrchů komunikací. Současně je v létě vyšší pohyb motorkářů, cyklistů a samozřejmě 
dětí. Proto policisté radí řidičům, aby:

• byli zvláště pozorní a ohleduplní,
• na cesty se vydávali odpočatí a s časovou rezervou,
• zajistili si během cesty dostatek tekutin,
• cestu si naplánovali, případně si aktualizovali navigaci a sledovali aktuální dopravní značení,
• a při cestování měli řádně upevněný náklad ve vozidle.

 Cyklisté by měli používat ochranné pomůcky – helmy a chodcům i cyklistům bychom doporučo-
vali vždy při snížené viditelnosti používat reflexní prvky.
 Pokud rodiče posílají své děti na letní tábory, měli je poučit o rizicích úrazů. Zároveň by měli 
vybírat tábory, které mají prověřený personál, tábory, které poskytují kvalitní služby a odpovídající hy-
gienické zázemí. O dětech, které na tábory nejezdí, by rodiče měli mít přehled, měli by vědět, jak tráví 
svůj volný čas a zde je na místě poučení dětí o rizicích užívání alkoholu a jiných návykových látkách.
 Na místě je jistě i důležité zmínit rizika sociálních sítí. Policie ČR v žádném případě nedoporu-
čuje dětem ani dospělým sdílet na sociálních sítích fotografie z probíhajících dovolených, neboť je to 
jako pozvánka pro zloděje do prázdného domu či bytu. Pokud odjíždíte mimo domov, je vhodné se 
domluvit s příbuznými či sousedy, aby vám nemovitost zkontrolovali. Samozřejmě vhodné jsou i růz-
né typy technického zabezpečení objektů.
 Pokud se chystáte do kempů či pod stan, dejte si pozor na zloděje, kteří se specializují na krádeže 
z otevřených stanů, chatek, kradou i jízdní kola a zkrátka vše, co jim přijde v neuzamčených objektech 
pod ruku.
 Pokud budete cestovat do zahraničí, zkontrolujte si před cestou platnost cestovních dokladů 
všech členů posádky a zjistěte si důležitá telefonní čísla a konzulátní místa v zemích kam cestujete. 
Důležité rady a upozornění na rizika spojená s cestami do zahraničí naleznete na stránkách Minister-
stva zahraničí ČR. Jistě přínosný je i projekt Dobrovolné registrace občanů ČR při cestách do zahraničí 
tzv. DROZD.

Krásné letní dny vám přeje
por. Ing. Markéta JANOVSKÁ

tisková mluvčí policie Pardubického kraje

POLICIE RADÍ
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